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Pomnik został postawiony na
skwerze przy zbiegu ulic Sikorskie-
go, Jancarza i Estkowskiego.
Dzień 10 września nie wybrano
przypadkowo, bo decyzją Sejmu
RP właśnie ten dzień został ustano-
wiony jako Narodowy Dzień Pol-
skich Dzieci Wojny. 

- Od teraz będzie to data corocz-
nych uroczystości przy gorzowskim
obelisku upamiętniających Polskie
Dzieci Wojny. Będziemy wówczas
przypominać rozmiar krzywd wy-
rządzonych polskiemu narodowi
oraz polskim dzieciom przez Nie-
mców podczas II wojny światowej, a
także w okresie bolszewickiego znie-
wolenia – mówi Augustyn Wiernic-
ki, inicjator budowy pomnika. 

Polskie dzieci, które przetrwały
wojnę, tak naprawdę wychowały się
na zgliszczach polskich miast i roz-
kradzionych wsi. Dzisiejsi seniorzy
to pokolenie naszych babć i dziad-
ków, to często też nasi rodzice
skrzywdzeni wojną. Krzywdy wy-
rządzone tym dzieciom podczas
wojny oraz zadane im wówczas
cierpienia są bezsporne.

- Wojna zabrała dzieciom sześć
lat dzieciństwa. Były one represjo-
nowane, więzione w obozach
zagłady, wywożone w głąb Rosji,
na Syberię, deportowane i prze-
siedlane w bydlęcych wagonach,
wywożone z rodzicami na niewolni-
cze roboty do Niemiec. Przeżywały
wojenny koszmar swego dzieciń-
stwa w warunkach urągających
wszelkim zasadom sanitarnym,
umierały na różne choroby oraz z
zimna i głodu – przypomina Augu-
styn Wiernicki.

Na pomniku możemy wyczytać,
że w trakcie II wojny światowej
wskutek eksterminacji życie straciło
2,025 miliona dzieci, w tym 600 ty-
sięcy dzieci żydowskich, a 200 ty-
sięcy dzieci zostało wywiezionych
do Niemiec w celu germanizacji. Do
Polski powróciło zaledwie 15 pro-
cent z nich. To nie wszystko. 710 ty-
sięcy małoletnich skierowano do
przymusowych prac fizycznych. 1,5
miliona dzieci po wojnie zostało sie-
rotami lub półsierotami oraz dzieć-
mi opuszczonymi.

RED

Jedyny taki pomnik w Polsce
Odsłonięcie pomnika Polskich Dzieci Wojny miało miejsce 10 września 2024 roku.  Na ten dzień czekało wielu gorzowian oraz członków
Stowarzyszenia Polskie Dzieci Wojny mieszkających w naszym mieście.
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Pomnik jest poświęcony pamięci ofiar zbrodniczych działań Niemców i Sowietów w czasie II wojny światowej
oraz reżimu komunistycznego w powojennej Polsce



ww    1.10
1960 - wznowił działalność
Teatr im. Juliusza Osterwy w
Gorzowie.
1989 - rozpoczął działalność
Dom Brata Alberta w Gorzowie;
do nowo urządzonego schronis-
ka dla bezdomnych przy ul. Je-
rzego 23 trafił pierwszy bezdo-
mny.
2001 - w wyniku eksplozji pyłu
aluminiowego w wytwórni Ita-
lian Look na terenie Stilonu 8
osób odniosło obrażenia, w tym
7 ciężko; spośród nich zmarło 5
osób.
ww    3.10.
1983 - w lokalu d. kawiarni
„Teatralna” przy ul. Cichońskie-
go 5 (obecnie Hejmanowskiej)
otwarto pierwszy w wojewódz-
twie dom dziennego pobytu dla
osób samotnych.
ww    5.10.
1969 – „Stal” po raz pierwszy
została mistrzem Polski na
żużlu; w ostatnie, zaległej run-
dzie rozgrywek I ligi, gorzowska
„Stal” pokonała na wyjeździe
„Stal” Rzeszów 52:25, wyprze-
dzając o 3 punkty „Śląsk” Świę-
tochłowice, a o 4 – ROW Ryb-
nik. W całym sezonie „Stal”
wygrała 10 meczy, 2 przegrała i
2 zremisowała, uzyskując 174
małych punktów nadwyżki. 
ww    6.10.
2001 r. - gorzowianom udostęp-
niono po raz pierwszy lodowisko
na „Słowiance”.
ww    7.10.
1924 – sto lat temu uroczystym
posiedzeniem magistratu odda-
no do użytku nowy budynek ra-
tusza przy ul. Obotryckiej 16; w
1945 r. budynek ten zajęty zos-
tał przez sowiecką komendan-
turę wojenną, w latach 1946-50
stanowił siedzibę Ekspozytury
Urzędu Wojewódzkiego w Poz-
naniu, przeszedł następnie w
użytkowanie Powiatowego
Urzędu Bezpieczeństwa Publicz-
nego i MO, od 1989 r. siedziba
Komendy Rejonowej i Komendy
Miejskiej Policji; od lat 90.
trwały starania władz miejskich
o odzyskanie budynku, od 2004
ponownie w posiadaniu miasta,
ale nie używany.
ww    9.10.
1969 - w obecności prawie 17
tys. kibiców, co było rekordem
frekwencji, na stadionie przy
ul. Śląskiej rozegrany został
międzynarodowy mecz towa-
rzyski, w którym Stal Gorzów,
jako nowo kreowany mistrz
Polski, pokonał mistrza ligi
angielskiej Poole Pirates
48:30.
ww    10.10.
1968 - na stadionie Stali – po
raz pierwszy przy świetle elek-
trycznym - rozegrano międzypa-
ństwowy mecz Polska - ZSRR, w
którym padł wynik remisowy
39:39; klasą dla siebie był Ed-
mund Migoś, który zgromadził
komplet 12 p.
ww    11.10.
1997 – w gorzowskim Teatrze
Osterwy odbyła się światowa
prapremiera sztuki Rolanda To-
pora „Da Vinci miał rację”.
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Zbigniew Czarnuch uro-
dzi³ siê 18 marca 1930 roku
w Lututowie. W 1945 roku
przyby³ do Witnicy, w której
jego ojciec Jan przez kolejne
trzy lata by³ burmistrzem.
Studiowa³ historiê na Uniwer-
sytecie im. Adama Mickiewi-
cza w Poznaniu, potem na
Uniwersytecie Warszaw-
skim. Pracowa³ w ró¿nych
miejscach i miastach, poczy-
naj¹c od Zielonej Góry, Poz-
nania, Warszawy, koñcz¹c
na wielu mniejszych oœrod-
kach. W 1981 roku powróci³
do Witnicy, gdzie pozosta³
ju¿ na sta³e. Razem z prof.
Dariuszem Rymarem, dy-
rektorem gorzowskiego Ar-
chiwum Pañstwowego, w
1994 roku za³o¿y³ w Gorzo-
wie ukazuj¹cy siê do chwili
obecnej „Nadwarciañski
Rocznik Historyczno-Archi-
walny”.

Skoñczy³a siê pewna epo-
ka. Doktor Maciej Dudziak,
uczeñ Zbigniewa Czarnucha
napisa³ takie s³owa: „Koniec
pewnego wieku, koniec pew-
nej historii. Arcywa¿nej i po-
nadprzeciêtnej. Pan Zbig-
niew: Mistrz i ostatni Nowo-
marchijczyk”.

Wielki regionalista, mistrz,
nauczyciel po ponad 94 la-
tach odszed³ na Niebieskie
£¹ki. Poszed³ w tê noc, gdzie
ju¿ niestety zebra³ siê areo-
pag regionalistów, history-
ków, œwiat³ych i m¹drych lu-

dzi, którzy otwierali umys³y i
serca innych. Ostatni czas
Jego ¿ycia nie nale¿a³ do
najlepszych. Ostatek Jego
¿ycia to straszny czas od-
chodzenia w bólu i chorobie.

Nie ma takich s³ów, które
lepiej odda³yby s³owa Ucznia
o Mistrzu. Tych uczniów
mistrza by³o zreszt¹ bardzo
wielu. Wszyscy regionaliœci,
wszyscy lokalni historycy
uczyli siê postrzegania tego

œwiata, tu po II wojnie
w³aœnie od Niego. To on by³
naszym Guru, naszym prze-
wodnikiem, naszym….
W³aœciwie wszystkim. Bo
wszystko, co siê dzia³o na
pograniczu, a tyczy³o nie-
prostej historii tych ziem,
wziê³o siê od Niego i przez
Niego bêdzie trwaæ.

- Zbigniew Czarnuch jest
przede wszystkim genialnym
pedagogiem, który umie do-
strzec w cz³owieku jego
ukryty potencja³ i wci¹gn¹æ
na wierzch. Zwyczajnie od-
krywa talenty i sprawia, ¿e te
talenty procentuj¹, i nie liczy
siê wiek osoby, któr¹ Czar-

nuch do czegoœ motywuje -
czêsto mówili zarówno Jego
wychowankowie, jak i
wspó³pracownicy. I jednym
tchem dodawali, ¿e Zbigniew
Czarnuch ca³y czas imponuje
niepoliczalnym wrêcz wachla-
rzem pomys³ów do dzia³ania i
wcielania w ¿ycie oraz nie-
zwyk³¹ wiedz¹ i ¿yczliwoœci¹.
Tak, niemal do ostatnich dni
¿ycia by³ aktywny i tryska³ po-
zytywn¹ energi¹.

Zbigniew Czarnuch, prze-
siedleniec na te ziemie, za-
czyna³ swoje ¿ycie od komu-
nizmu - sam o tym wiele razy
mówi³. Skuwa³ z zapa³em
neofity niemieckie œlady na
kamienicach w Witnicy, aby
po latach przywracaæ te zna-
ki, choæby tylko symbolicz-
nie. Potem jego pogl¹dy i
¿ycie ewoluowa³y a¿ do wiel-
kiego piewcy pojednania.

Harcerz, wychowawca,
nauczyciel historii, regiona-
lista, propagator pojednania
przez zrozumienie. Dzie³o je-
go ¿ycia to ogromna ksiêga.
Pozostawi³ ogromn¹ spu-
œciznê - jego teksty, jego

ksi¹¿ki, jego artyku³y kry-
tyczne, jego…. To w³aœciwie
ogromna i niezwykle cenna,
w³aœciwie bezcenna bibliote-
ka.

Mia³am tê olbrzymi¹ przy-
jemnoœæ, ¿e zna³am Zbignie-
wa osobiœcie, ma³o tego,
by³am z nim po imieniu.
Mia³am niezwyk³¹ przyjem-
noœæ, ale i te¿ zaszczyt nie-
zwyk³y z Nim wspó³praco-
waæ. Jeszcze w czasach har-

cerskich, ale tak naprawdê w
czasach, kiedy na serio
zajê³am siê regionalizmem.
Uczestniczy³am w Jego wy-
jazdach studyjnych po po-
graniczu, w konferencjach.
Moje teksty znalaz³y siê w
kilku wydawnictwach sygno-
wanych Jego nazwiskiem.
Dla mnie to by³ zaszczyt,
przyjemnoœæ, wielkie uzna-
nie z Jego strony, ¿e uzna³
mnie za godn¹ uczestnictwa
w tym dziele.

Mnie zwyczajnie brakuje
s³ów, aby napisaæ, co czujê.
Nie wiem, jak teraz bêdzie
wygl¹da³o ¿ycie na pograni-
czu, kiedy znów bêdziemy

rozmawiaæ i siê spotykaæ w
regionalistycznym kó³ku. Bo
kiedy wybucha³y spory, ja-
kieœ dyskusje, próbowaliœmy
osi¹gaæ czasem nieosi¹gal-
ny pozornie konsensus, za-
wsze instancj¹ ostateczn¹
by³o zdanie Zbigniewa Czar-
nucha. JeŸdziliœmy do Witni-
cy na Jego spotkania,
szwendaliœmy siê po pogra-
niczu pod Jego kierunkiem,
by³ dla nas Mistrzem. Cza-

sem trudnym, kiedy burcza³,
¿e to nie tak, ¿e idziemy
b³êdn¹ œcie¿k¹, ale zawsze
by³ instancj¹ ostateczn¹.

Tak na szybko, w tym szoku
po tej straszliwej dla nas, dla
mnie informacji, w g³owie wy-
œwietlaj¹ mnie siê tysi¹ce
momentów spotkañ ze Zbig-
niewem. Niektóre anegdo-
tyczne, zabawne, bo choæ
by³ Mistrzem, to jednak zda-
rza³y siê nam sytuacje nie-
kiedy zabawne, czy wrêcz
komiczne, kiedy jeŸdziliœmy
po pograniczu choæby œlada-
mi hut szk³a, które zaprzes-
ta³y dzia³alnoœci na prze³omie
XVIII i XIX wieku. Potrafili-
œmy szukaæ tych œladów w
szczerym polu, czy na klepis-
ku na skrzy¿owaniu w jakiejœ
wsi, gdzie ludzie patrzyli na
nas jak na wariatów. Ale sko-
ro Zbigniew mówi³, ¿e to tu,
to tam jechaliœmy, s³uchali-
œmy historycznego wywodu i
czuliœmy siê dobrze. By³y sy-
tuacje wa¿ne, jak choæby
spotkania z tuzami niemiec-
kiej kultury, kiedy patrzyliœmy
na Zbigniewa, który znakomi-
cie potrafi³ pogodziæ polskie i
niemieckie interesy.

Ma³o kto pamiêta, ¿e Zbig-
niew nauczy³ siê niemieckie-
go sam, jako doros³y
cz³owiek, który nagle zrozu-
mia³, ¿e tak trzeba. Aby zro-
zumieæ i poj¹æ oraz dojœæ do
pojednania, trzeba poznaæ
jêzyk drugiej strony.

Wielki rzymski poeta Hora-
cy napisa³ - Exegi monumen-
tum aere perennius, Wybu-
dowa³em pomnik trwalszy
ni¿ ze spi¿u. Ze s³owa ów
pomnik. Taki pomnik zosta-
wi³ po sobie Zbigniew Czar-
nuch.

Zbigniew, Mistrzu, nigdy
Ciê nie zapomnê i zawsze
bêdê têskniæ do naszych
spotkañ. Zawsze.

RENATA OCHWAT

Skończyła się pewna epoka,
odszedł Zbigniew Czarnuch
Dla ka¿dego z nas ta sama noc - napisa³ wielki poeta rzymski Horacy. W tê wspóln¹ noc, 22 wrzeœnia 2024 roku odszed³
w³aœnie Mistrz - Zbigniew Czarnuch.

Harcerz, wychowawca, nauczyciel historii, regionalista, propagator pojednania…, czyli
Zbigniew Czarnuch
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ww    12.10.
1857 - uruchomiono linię kole-
jową Kostrzyn - Gorzów - Krzyż,
stanowiącą fragment tzw. Kolei
Wschodniej, wielkiej magistrali
kolejowej między Berlinem a
Królewcem; początek gorzow-
skiego węzła kolejowego.
ww    14.10.
1980 - w podziemiach pawilonu
przy ul. Chełmońskiego otwarto
Klub „U Szefa”.
1989 - z inicjatywy NSZZ „Soli-
darność” i Gorzowskiego Poro-
zumienia Środowisk Niezale-
żnych powołano Komitet Obywa-
telski w Gorzowie.
ww    15.10.
1914 - pierwszy pociąg przeje-
chał po gorzowskim wiadukcie,
zakończono też przebudowę
dworca głównego.
1989 - odbyło się zebranie orga-
nizacyjne gorzowskiego koła
Związku Sybiraków, w którym
uczestniczyło ok. 200 osób z Go-
rzowa i najbliższej okolicy;
pierwszym prezesem koła zos-
tała Anna Makowska-Cieleń.
2013 - uruchomiono Wojewódz-
kie Centrum Powiadamiania Ra-
tunkowego w Gorzowie z tel.
112, jako pierwszy podłączono
Gorzów i pow. gorzowski, do
17.12. - całe województwo.
ww    16.10.
2000 - oddano do użytku nowe
rondo na ul. Walczaka.
ww    19.10.
1506 r. – po śmierci ostatniego
proboszcza parafii św. Jerzego
za Wartą, Georga Schwartza, bp
poznański Jan Lubrański wyraził
zgodę, by dotacja miasta dla
ołtarza NMP w tym  kościele
przeznaczona została na potrze-
by rektora szkoły; datę  tę uważa
się za koniec istnienia parafii
św. Jerzego w  lewobrzeżnym
Gorzowie.
ww    20.10.
1986 - rozpoczął działalność no-
wo wybudowany szpital woje-
wódzki przy ul. Dekerta.
1995 - abp Bazyli, metropolita
warszawski i całej Polski w asy-
ście trzech innych biskupów
prawosławnych poświęcił cer-
kiew prawosławną w Gorzowie.
2004 - zatrzymany został i na-
stępnie aresztowany na 
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- Zaczê³aœ w tym roku
swoje dzia³ania od Hop
Festiwalu poœwiêconego
Markowi H³asce. Sk¹d wy-
bór bohatera?

- Po pierwsze dlatego, ¿e to
jest patron, który pokazuje w
swoich utworach, ¿e cz³owiek
na co dzieñ zmaga siê z wie-
loma problemami, w tym z al-
koholowym, narkotycznym i
wszelkimi innymi uzale¿nie-
niami. Chcieliœmy do naszych
dzia³añ wci¹gn¹æ ludzi
w³aœnie te¿ w jakiœ sposób
wykluczanych ze spo³eczeñ-
stwa, którzy maj¹ podobne
problemy. Chcieliœmy, ¿eby
spojrzeli i zobaczyli, i¿ takie
problemy to nie jest wcale rzecz
dzisiejsza, tylko zawsze ludzie
mieli tendencjê do ró¿nych za-
chowañ przeciwko sobie i ¿e
warto walczyæ o siebie i literatu-
ra tutaj œwietnie siê w to wpisu-
je. Poza tym Marek H³asko jest

patronem tego roku. Warto by³o
go przypomnieæ.

- Konsekwentnie od lat
promujesz polsk¹ litera-

turê, siêgasz po takie na-
zwiska, które dzisiaj nieko-
niecznie s¹ na topie. Dla-
czego to robisz?

- Wzorem dla nas, naszych
dzia³añ, s¹ Góry Literatury,
wielki festiwal literacki, który
wymyœli³a Olga Tokarczuk i to
jest œwietna sprawa. Oczywi-
œcie my nie zrobimy festiwalu
a¿ na tak¹ skalê, ale na
przyk³ad goœcie, którzy siê
tam pojawiaj¹, pojawiali siê
te¿ w Gorzowie, ¿e przypo-
mnê choæby Micha³a Rusin-
ka. Poza tym lubiê literaturê,
myœlê, ¿e s¹ czytelnicy, jest
grupa ludzi, którzy jakoœ
ciesz¹ siê z tego, kiedy
w³aœnie mówimy choæby o
Stanis³awie Lemie czy oczy-
wiœcie o Wis³awie Szymbor-
skiej. To jest ten top naj-
wy¿szy, pierwsze nazwiska
polskiej literatury. Ale ju¿ Mi-
ron Bia³oszewski niekoniecz-

nie. Kiedy zrobiliœmy festiwal
o Bia³oszewskim, mieliœmy
przekonanie, ¿e ludzie zoba-
czyli tego artystê z zupe³nie
innej strony, zw³aszcza m³od-
zi, co te¿ jest dla mnie wa¿ne,
bo wci¹gamy zawsze do
wspó³pracy m³odzie¿.
- Zatem jakie plany na
przysz³y rok?

- Ca³y czas Literackie Wtor-
ki w klubie Jedynka, konkursy
literackie, a wiêc bêdzie siê
dzia³o tak, jak co roku. Oczy-
wiœcie s¹ ju¿ pewne konkret-
ne plany 2025 rok i te¿ ju¿
myœlimy o nastêpnym Hop
Festiwalu, ale jeszcze nie
by³o posiedzenia Sejmu, na
którym zostanie wy³oniona
pula patronów roku. Zatem
dopiero wtedy bêdzie wiado-
mo, kto. Ale na pewno du¿o
literatury, ró¿nej, z akcentem
na polsk¹.

RENATA OCHWAT

Wzorem dla nas jest festiwal Góry Literatury
Trzy pytania do Beaty Patrycji Klary-Stachowiak, poetki, animatorki ¿ycia literackiego i kulturalnego

- Na jakim etapie jest in-
westycja GTBS przy ulicy
Przemys³owej i Prostej?

- Czterokondygnacyjny bu-
dynek na Zawarciu ma siê
sk³adaæ z 97 mieszkañ jedno,
dwu i trzypokojowych. Naj-
wiêcej znajdzie siê tam
mieszkañ dwupokojowych,
bo takie ciesz¹ siê najwiêk-
szym zainteresowaniem.
Budynek zostanie wypo-
sa¿ony w windy, a lokale
bêd¹ dostosowane do po-
trzeb osób niepe³nospraw-
nych. W pobli¿u budynku
powstan¹ dwa place za-
baw, parking na sto pojaz-
dów, tereny zielone,
pó³podziemne pojemniki na
odpady oraz zbiornik reten-
cyjny. Przeniesie siê tam
równie¿ siedziba samego
GTBS-u. Obecnie jesteœmy
w trakcie postêpowania

przetargowego. Po nim
przyst¹pimy do prac 

budowlanych i naszym ce-
lem jest, aby jeszcze w tym

roku je rozpocz¹æ. Je¿eli to
siê uda, budowa zakoñczy
siê w roku 2026. Gdy budy-
nek bêdzie rós³, bêdziemy
informowaæ o naborze
wniosków.
- Kto bêdzie móg³ siê
ubiegaæ o przydzia³ takiego
mieszkania?

- Ide¹ Towarzystw Budow-
nictwa Spo³ecznego jest bu-
dowa mieszkañ na wynajem
dla osób, które maj¹ zbyt wy-
sokie dochody, aby ubiegaæ
siê o lokal komunalny, ale
zbyt niskie, aby staraæ siê o
kredyt. G³ównym kryterium
bêdzie wiêc aspekt dochodo-
wy - minimalny, ale i maksy-
malny dochód, okreœlony w
ustawie. Osoba taka nie
bêdzie tak¿e mog³a posiadaæ
prawa w³asnoœci innego
mieszkania. Do tego do³¹cz¹
inne kryteria, które bêdziemy

okreœlali wspólnie z Urzêdem
Miasta.
- Jak bêdzie finansowana
inwestycja?

- Finansowana jest ona ze
œrodków zewnêtrznych,
g³ównie jest to kredyt, jak
równie¿ dop³aty bezzwrotne
z Banku Gospodarstwa Kra-
jowego. To 9,5 miliona
z³otych plus 2,7 miliona
z³otych w ramach Rz¹dowe-
go Funduszu Rozwoju
Mieszkalnictwa. 950 tysiêcy
z³otych pochodzi z bud¿etu
Miasta Gorzowa. Staramy siê
o z³o¿enie kolejnych wnio-
sków na dofinansowanie i wi-
dzimy mo¿liwoœæ uzyskania
bezzwrotnej pomocy. Idea
budownictwa spo³ecznego
jest taka - im taniej zbuduje-
my, tym tañsze bêd¹ czyn-
sze.

MAJA SZANTER

Naszym celem jest zacząć w tym roku
Trzy pytania do Tomasza Gierczaka, prezesa Gorzowskiego Towarzystwa Budownictwa Spo³ecznego sp. z o.o.

- Im taniej zbudujemy, tym tańsze będą czynsze - mówi pre-
zes Tomasz Gierczak
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- Mamy już pewne plany na 2025 rok i też już myślimy o
następnym Hop Festiwalu - mówi Beata Patrycja Klara-
Stachowiak
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3 miesiące prezydent Gorzowa
Tadeusz Jędrzejczak; po wielo-
letnim procesie prezydent
Jędrzejczak został uniewinniony
od części zarzutów, które były
powodem zatrzymania.
ww    22.10.
1999 r. - otwarto Watral Sweet
Center, urządzone przez Ryszar-
da Watrala w 11-piętrowym
wieżowcu niedoszłego akademi-
ka AWF.
ww    23.10.
1959 - zarządzeniem Dyrektora
Generalnego Zjednoczenia Prze-
mysłu Sprzętu Mechanicznego
Zakładom Mechanicznym „Go-
rzów” powierzono całkowitą
produkcję ciągników C451; w
tym samym roku rozpoczęto też
produkcję ciągnika gąsienico-
wego Mazur D-40
2002 - oddano do użytku
pierwszą część mariny, czyli
portu jachtowego, urządzonego
na terenie dawnego portu
drzewnego, obok Mostu Lubu-
skiego.
2008 - miasto kupiło od likwida-
tora ZKS Stilon halę sportową
przy ul. Czereśniowej.
ww    24.10.
1899 – z okazji swych 70. uro-
dzin radca Friedrich Quilitz
(1829-1923) podarował miastu
14 mórg (3,6 ha) swych grun-
tów, w tym teren dawnego wy-
robiska piasku wraz z posesją
przy ul. Drzymały 30, dzięki cze-
mu tzw. park na szańcach został
zagospodarowany na całej sze-
rokości i otrzymał imię fundato-
ra, obecnie Park  Siemiradzkie-
go.
ww    25.10.
1926 - oddano do użytku nowy
most na Warcie, trzykrotnie od-
budowywany lub przebudowy-
wany, dziś Most Staromiejski.
2003 - otwarto oficjalnie nowo
zbudowaną ul. Słowiańską, a
nazajutrz – dwujezdniowy frag-
ment zachodniej obwodnicy
miasta od ronda Kasprzaka do
granicy miasta (ul. Poznańska).
2007 - wieczornym bezpłatnym
seansem anim. Komedii amery-
kańskiej „Ratatuj” kino „Koper-
nik” zakończyło swą 32-letnią
działalność.
ww    26.10.
1969 r. - Edward Jancarz wygrał
klasyfikację w IX edycji „Złote-
go Kasku”, na drugim miejscu
uplasował się Andrzej Pogorzel-
ski; był to drugi „Złoty Kask”
dla Gorzowa.
ww    27.10.
1989 – DKF „Megaron” prze-
niósł się z kina „Muza” do sali
kinowej Muzeum Zakładowego
„Stilonu”.
ww    29.10.
1329 – król Władysław Łokietek
zatwierdził pokój zawarty przez
Wincentego z Szamotuł z Bran-
denburgią, zw.  potocznie poko-
jem gorzowskim (landsber-
skim).
ww    30.10.
2000 – oddany został do ruchu
nowy most na Kanale Ulgi  wraz
z estakadą nad Zamościem i
rondem przy ul. Kasprzaka.

JZ

KALENDARIUM
Październik 2024

W ramach prowadzonych
ró¿nych projektów ekologicz-
no-edukacyjnych corocznie
uczniowie pierwszych klas
szkó³ podstawowych wraz z
rozpoczêciem roku szkolne-
go dostaj¹ wyj¹tkowe pre-
zenty. Ka¿dorazowo s¹ to
ró¿ne przedmioty, ale
wszystkie je ³¹czy wspólny
cel, jakim jest edukacja eko-
logiczna wœród najm³od-
szych. W³aœnie jesteœmy w
trakcie realizacji pi¹tej edycji
tego wydarzenia, która jest
prowadzona w ramach
dwóch kampanii: „Czysta i
zrównowa¿ona mobilnoœæ”
oraz „Dzia³aMY dla
bioró¿norodnoœci”. Ca³oœæ
jest wspó³finansowana ze
œrodków Wojewódzkiego
Funduszu Ochrony Œrodo-
wiska i Gospodarki Wodnej
w Zielonej Górze.

Pierwsza z kampanii ma na
celu promocjê proekologicz-
nych œrodków transportu
(autobus, tramwaj, rower,
hulajnoga, rolki) oraz poko-
nywania drogi pieszo. Nato-

miast celem drugiej kampanii
jest zapoznanie mieszkañ-
ców naszego miasta z bio-
ró¿norodnoœci¹ Gorzowa
oraz formami ochrony przy-
rody w mieœcie, uœwiadomie-
nie roli i znaczenia owadów
zapylaj¹cych w otoczeniu
miejskim, a tak¿e zachêce-
nie dzieci, m³odzie¿y i do-

ros³ych do uprawiania roœlin
miododajnych.

- Eko-upominki to efekt
wspólnej akcji edukacyjnej
Urzêdu Miasta i naszej spó³ki
INNEKO - mówi jej prezes
£ukasz Marcinkiewicz. -
Celem naszych dzia³añ jest
zwiêkszenie œwiadomoœci o
zagro¿eniach zwi¹zanych z

zanieczyszczeniem œrodowis-
ka i zmianami klimatu. Musi-
my sobie uœwiadomiæ, ¿e
dzia³ania ekologiczne nie po-
winny byæ tylko mod¹, ale na-
turalnym stylem ¿ycia ka¿de-
go cz³owieka. Aby tak siê
sta³o edukacja ekologiczna
dzieci to pierwszy krok ku lep-
szej przysz³oœci, która bêdzie

zale¿a³a w³aœnie od najm³od-
szych - podkreœla prezes.

Akcja dotyczy wszystkich
pierwszaków w Gorzowie, ale
g³ówna uroczystoœæ corocz-
nie odbywa siê w innej szko-
le. W tym roku znamienici go-
œcie trafili do Szko³y Podsta-
wowej nr 17, gdzie ka¿de
dziecko otrzyma³o praktyczny
worek na strój sportowy, a do
tego ekologiczne bidony i ko-
lorowe ksi¹¿eczki pt. „Jak no-
soro¿ec ekodobrodziej uczy³
gorzowian s³u¿yæ przyrodzie”.
Na bazie tych ksi¹¿eczek
dzieci bêd¹ mog³y poznaæ
wszystkie gorzowskie parki.

Prezenty przekazali wice-
prezydenci Gorzowa Ma³go-
rzata Domaga³a i Jacek
Szymankiewicz, dyrektor
Wydzia³u Ochrony Œrodowis-
ka i Rolnictwa UM Natalia
Marcinkiewicz i wspomnia-
ny prezes INNEKO £ukasz
Marcinkiewicz. W sumie
przygotowano ponad tysi¹c
zestawów, które trafi³y do go-
rzowskich pierwszaków.

RED.

Do akcji przyst¹pili g³ównie
uczniowie gorzowskich szkó³
œrednich i podstawowych, a
tak¿e przedszkolaki. Wszys-
cy oni ruszyli w teren, ¿eby
pozbieraæ to co inni nasi
mieszkañcy, i nie tylko oni,
powyrzucali gdzie popadnie.
Organizatorem akcji by³o
Miasto, w tym Wydzia³
Ochrony Œrodowiska i Rol-
nictwa, któremu tradycyjnie
ju¿, od pierwszej edycji, po-
magali pracownicy miejskiej
spó³ki INNEKO.

- We wspó³pracy z produ-
centem firm¹ Fol-eko przy-
gotowaliœmy rêkawiczki i
worki, których dystrybucj¹
zajêli siê pracownicy Urzêdu
Miejskiego, a nastêpnie z
wyznaczonych miejsc wywo-
ziliœmy zebrane odpady. W
sumie uzbierano prawie

dwie tony. Wszystkie odpady
trafi³y do Instalacji Komunal-
nej przy ul. Ma³yszyñskiej -
mówi Paulina Nowicka z
dzia³u marketingu w INNE-
KO.

Przedszkolaki oczyszcza³y
g³ównie tereny przylegaj¹ce

do ich posiad³oœci, uczniowie
równie¿ parki, ulice, place
zabaw, boiska, skwery,
osiedla, natomiast najstarsi
szukali ciê¿szych odpadów i
niestety znajdowali je porzu-
cone w ró¿nych miejscach,
w których nie powinny siê

znajdowaæ. Nie wszyscy, jak
siê wci¹¿ okazuje potrafi¹
pozbyæ siê odpadów w spo-
sób w³aœciwy.

- Niestety, bardzo du¿o jest
œmieci, zwyk³ych papierków,
butelek, ró¿nych opakowañ,
które ludzie bezmyœlnie po-
rzucaj¹ byle gdzie - kontynu-
uje Paulina Nowicka. - Innym
problemem jest to, ¿e nadal
s¹ ludzie, którzy zamiast
zg³osiæ odbiór wielkogabary-
towego odpadu lub zawieœæ
na przyk³ad elektroœmieci do
naszej siedziby przy Teatral-
nej, wol¹ wyrzuciæ je w parku
czy wprost na wspólne po-
dwórko. Dotyczy to równie¿
opon czy czêœci mechanicz-
nych. Pamiêtajmy, ¿e przy
pojemnikach w altanach
czêsto s¹ wyznaczone
miejsca dla takich wiêkszych

odpadów. Mamy rozwiniêt¹
sieæ PSZOK-ów, czyli Punk-
tów Selektywnej Zbiórki Od-
padów Komunalnych, gdzie
równie¿ mo¿na bezp³atnie je
dostarczyæ - zachêca Pauli-
na Nowicka.

„Sprz¹tania œwiata” naro-
dzi³o siê w Australii, to tam
w 1989 roku 40 tysiêcy
mieszkañców Sydney po-
sprz¹ta³o port, a rok póŸniej
akcja poszerzy³a siê na ca³y
kraj. W Polsce pierwsza
edycja tej akcji mia³a miejs-
ce w 1994 roku. Od tamtej
pory corocznie liczba
uczestników kampanii w
œwiecie stale roœnie, jedno-
czy miliony ludzi, uœwiada-
mia koniecznoœæ wspó³od-
powiedzialnoœci za stan
w³asnego otoczenia. 

RB

Jeœli kochasz zwierzêta i
los czworono¿nych przyja-
ció³ nie jest ci obcy to ten
konkurs jest skierowany
w³aœnie do ciebie. Zbli¿a siê
sezon zimowy i w trosce o
zapewnienie schronienia
bezdomnym kotom miejska
spó³ka wspólnie z gorzowsk¹

szko³¹ organizuj¹ akcjê ju¿
po raz trzeci.

Wszystkie budki trafi¹ do
Fundacji Obrony Praw
Zwierz¹t „Anakonda”, która
zajmie siê ich rozmieszcze-
niem w miejscach, gdzie naj-
czêœciej przebywaj¹ wolno
¿yj¹ce koty.

Na czym polega kon-
kurs? Nale¿y wykonaæ
budkê dla kota z mate-
ria³ów pochodz¹cych z re-
cyklingu dowoln¹ metod¹
i technik¹. Liczy siê Pa-
ñstwa kreatywnoœæ. Pra-
ce nale¿y dostarczyæ do
Zespo³u Szkó³ Specjal-

nych nr 14 mieszcz¹cego
siê przy ulicy Moœcickie-
go 3 do dnia 4 listopada
br.

Regulamin konkursu oraz
formularz zg³oszeniowy do-
stêpne s¹ na stronie www.in-
neko.pl/kocie_budki/

DW

Krok ku lepszej przyszłości
To ju¿ powoli staje siê tradycj¹, ¿e wraz z rozpoczêciem nowego roku szkolnego najm³odsi gorzowscy uczniowie
otrzymuj¹ eko-upominki. 

W sumie uzbierano prawie dwie tony
W trzeci pi¹tek wrzeœnia po raz 30. gorzowianie uczestniczyli w miêdzynarodowej akcji - ,,Sprz¹tanie œwiata’’.

Wykaż się kreatywnością 
Spó³ka INNEKO wraz z Zespo³em Szkó³ Specjalnych nr 14 zapraszaj¹ do udzia³u w konkursie „¯YÆliwi kotom, czyli
gorzowskie budkowanie”.

Zrób budkę dla kota
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Sprzątanie świata po gorzowsku odbywa się od 1995 roku

Fo
t. 
pi
xa
ba
y.c
om

Wiceprezydent miasta Jacek Szymankiewicz i prezes INNEKO Łukasz Marcinkiewicz przeka-
zują pierwszakom ekologiczne worki do noszenia strojów sportowych
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Kiedy pisa³am te s³owa,
trwa³a heroiczna walka o
uratowanie lubuskich miast i
miasteczek. Wczeœniej wal-
czono o Opole, Wroc³aw,
G³ogów…

A przecie¿ nie tak mia³o
byæ. PowódŸ 1997 roku, kie-
dy to wielka woda posz³a
szybko, zala³a pó³ kraju, w
tym i nasze, lubuskie miasta,
zagrozi³a Szczecinowi, mia³a
staæ siê wielk¹ nauczk¹. Pa-
miêtam, jak jeŸdzi³am do
S³ubic i patrzy³am na onie-
mia³e w grozie miasto. Pat-
rzy³am, jak przybiera Warta.
Od tamtego czasu bojê siê
deszczu, który pada d³u¿ej
ni¿ trzy dni. Od tego roku
bêdê siê ba³a tak¿e deszczu,
który spada z nieba si³¹ i
moc¹ wodospadu.

Wówczas, po tym pamiêt-
nym roku 1997 wszyscy poli-
tycy, od lewa do prawa i na
boki powtarzali jak mantrê,
tê sam¹ mantrê - zrobimy
wszystko, ¿eby to siê nie po-
wtórzy³o, wybudujemy sys-
tem zbiorników retencyjnych,
powrócimy do ma³ej retencji,

bêdziemy budowaæ i umac-
niaæ wa³y, przestaniemy be-
tonowaæ miasta. 

I co siê sta³o? Ano to, co
zwykle w naszym przecud-
nym kraju, im dalej od powo-
dzi tysi¹clecia, tym wszyscy
politycy - z lewa na prawo i
na boki zapominali o danych
obietnicach. No nie, z ma³ym
wyj¹tkiem, bo obecna w³ad-
za jednak te wa³y budowa³a.
Ale potem przysz³a w³adza
s³usznie miniona i siê skoñ-
czy³o. Skoñczy³a siê polityka
melioracji, ma³ej retencji,
dbania o wa³y. Skoñczy³o siê
dbanie o bezpieczeñstwo
mieszkañców, bo i klêski na-
gle przesta³y wygl¹daæ zza
rogu. 

Do tego jeszcze przysz³y w
miastach i miasteczkach, w
tym w naszym na siedmiu
wzgórzach, w³adze lokalne,
które zachwyci³y siê beto-
noz¹. I siê zaczê³a nowa,
koszmarna moda na
wyk³adanie kamieniami, be-
tonowymi p³ytkami i innym
badziewiem centrów miast.
W tym tak¿e i naszego. Po-

ginê³y po³acie zieleni, trawni-
ki, stare drzewa, niewielkie
sp³achetki zielonego.
Wszêdzie pojawi³a siê nie-
mi³osierna i nieludzka beto-
noza. Nie pomaga³y nielicz-
ne g³osy rozs¹dku, które
apelowa³y o zachowanie ba-
lansu. Nikt zreszt¹ ich nie
s³ucha³. I dzia³o siê to w cza-
sie, kiedy na zachodzie
w³aœnie odkrywano, ¿e beton
w mieœcie to nic dobrego.

A potem jeszcze okaza³o
siê, ¿e owe zabetonowane

miasta to wyspy ciep³a gene-
ruj¹ce je do atmosfery i w do-
datku kotwicz¹ce chmury
deszczowe. Tyle tylko, ¿e by³o
i jest ju¿ chyba za póŸno. 

I znów siê to sta³o. Przy-
szed³ kataklizm. Chyba jed-
nak wiêkszy ni¿ w 1997 ro-
ku. Bo podczas tamtej powo-
dzi miasteczka na Dolnym
Œl¹sku a¿ tak nie ucierpia³y.
Mo¿na by³o lekko zapobiec
przynajmniej czêœci nie-
szczêœcia, ale wyciêto lasy,
bo kasa by³a potrzebna na

partyjne fanaberie, zabeto-
nowano, co siê tylko da³o,
wybudowano domy na natu-
ralnych polderach.

W tym ca³ym nieszczêœciu
lokalni politycy w mieœcie na
siedmiu wzgórzach mówi¹ -
my jesteœmy bezpieczni, bo
Warta zachowuje siê jak
grzeczna i przyjazna rzeka,
a nie dziki ¿ywio³.

Przyznam, nie rozumiem
zadowolenia i owego spoko-
ju. A co bêdzie jak jakiœ anty-
cyklon nagle zakotwiczy nad
Gorzowem? Co jest bardzo
mo¿liwe, zwa¿ywszy na fakt,
¿e miasto jest zabetonowana
do imentu i jest w³aœnie ta-
kim magnesem ciep³a. Gdzie
ta woda siê podzieje? Gdzie
odejdzie z miasta? Przecie¿
ca³e centrum to jedno wielkie
koryto, które tylko nada
prêdkoœci wodzie szukaj¹cej
ujœcia. Ostatnie koryto wyko-
nano w We³nianym Rynku. I
to w czasie, kiedy naprawdê
trwa³o odbetonowywanie
miast i miasteczek. Ca³y
czas s³yszê s³owa wysokiej
urzêdniczki chwal¹cej ow¹

inwestycjê. A nie dajcie Bogi
jakoweœ spadnie deszcz -
nawet nie o sile kataklizmu,
ale taki du¿y, jakie bywaj¹.
Oka¿e siê wówczas, jak
piêkn¹ inwestycjê miasto
zbudowa³o. Jak¹ piêkn¹ ka-
tastrofê, po prawdzie.

Patrzê na paskudne miejs-
ce, w jakie zamieniono
Chrobrego. I ca³y czas nie ro-
zumiem, dlaczego nie mo¿na
by³o zostawiæ naturalnej zie-
leni przy budynkach, jak 
choæby w holenderskich
miastach, które naprawdê nie
cierpi¹ na nadmiar po-
wierzchni. Czemu Dworcowa
sta³a siê tak¹ kamienn¹ pusty-
ni¹? A przecie¿ mo¿na by³o….

Nie ¿yczê miastu kataklizmu
i katastrofy. Ale zwyczajnie
uwa¿am, ¿e chyba inaczej te
w³adze nie zrozumiej¹, jak¹
krzywdê wyrz¹dzi³y w³aœnie
miastu i mieszkañcom. A kie-
dy coœ takiego siê stanie, nie
bêdzie winnego, bo przecie¿
wszyscy chcieli dobrze.

Nie, nie wszyscy. I to te¿
bêdê pamiêtaæ.

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

I znów po latach powrócił koszmar wielkiej wody
Cały Dolny Śląsk, zlewnia Odry w każdym razie, popłynął. Przepiękne miasteczka – pudełeczka z klejnotami obrócone w ruinę. 

Gorzowski deptak przy ulicy Sikorskiego to przykład betono-
wania miasta
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To jakby po latach ob¿era-
nia siê œmieciowym jedze-
niem z fast-foodu, bez wiêk-
szego wysi³ku w miesi¹c pró-
bowaæ wyrzeŸbiæ gustowny
kaloryfer na brzuchu. Nie da
siê. Nowe „lepsze jutro” rodzi
siê w wielkich bólach, ale
nikt nie powiedzia³, ¿e
bêdzie lekko, ³atwo i przy-
jemnie. D³ugofalowa (spój-
na) polityka inwestycji tabo-
rowych oraz zaplecze logis-
tyczne to klucze do wyjœcia
na prost¹. Parafrazuj¹c
Winstona Churchilla, przed
nami trud oraz pot. Oby
oby³o siê bez krwi i ³ez (pa-
sa¿erów).

Pierwsze remedium na
czêœæ kolejowych proble-
mów, w tym przypadku
po³¹czeñ na odcinku Gorzów
- Zielona Góra, zosta³o ofi-

cjalnie przekazane do eks-
ploatacji. Premiera pojazdu
dwutrakcyjnego typu 227M
mia³a miejsce bez specjal-
nych fajerwerków. Nie by³o
przemówieñ, wstêg,
no¿yczek, kropide³ i innych
tego typu gad¿etów. Polity-
cy, co zrozumia³e, swój
czas oraz energiê skoncen-
trowali na walce z wielk¹
wod¹, która w dniu pierw-
szego przejazdu 227M
wdziera³a siê na po³udnio-
we rubie¿e województwa.
Pocz¹tki eksploatacji nie
s¹ zachwycaj¹ce, jak na
(kolejny) prototyp przy-
sta³o. Mam jednak na-
dziejê, ¿e problemy tech-
niczne po fazie wdro¿enia
eksploatacyjnego zostan¹
rozwi¹zane, a pojazd
pos³u¿y mieszkañcom na

mocno kulej¹cej trasie do
Zielonej Góry. 

Polregio robi wszystko co
mo¿liwe, by najnowszy na-
bytek jak najczêœciej poja-
wia³ siê na szlaku. Nie ocze-
kujmy jednak cudu. Prototy-
py maj¹ to do siebie, i¿ s¹

nieprzewidywalne. Wystarczy
przypomnieæ trudne pocz¹tki
poprzednich prototypów zaku-
pionych przez województwo
lubuskie, tj. dwóch trójcz³ono-
wych pojazdów 36WEhd - de-
dykowanych do obs³ugi
po³¹czeñ pomiêdzy Kostrzy-

nem a Poznaniem. Spotkaæ
na trasie dwa kursuj¹ce
36WEhd to jak znaleŸæ czte-
rolistn¹ koñczynê lub trafiæ (co
najmniej) pi¹tkê w Lotto. Na-
wet ja muszê odœwie¿yæ pa-
miêæ, by przypomnieæ sobie,
kiedy to ostatnio by³o.

Coœ w tym jest, ¿e lokalne
poci¹gi ³adnie prezentuj¹ siê
g³ównie na zdjêciach. Najle-
piej zrobionych z perspekty-
wy lewego brzegu Warty, z
estakad¹ w tle. Niestety,
wszelkie znaki na niebie
oraz ziemi wskazuj¹, ¿e nie-
prêdko wkomponujemy w
panoramê miasta napis „I lo-
ve GORZÓW”. Zastanawiam
siê, czy tylko o koszty cho-
dzi³o? Byæ mo¿e któryœ z
urzêdników ostro¿noœciowo
podj¹³ decyzjê, by nie na-
ra¿aæ siê aktywnej w me-

diach spo³ecznoœciowych
grupie mieszkañców? Mowa
o budz¹cych emocje dwu-
nastu literach, które niektó-
rzy zapewne chcieliby w na-
pisie upchn¹æ, czyni¹c z na-
pisu palisadê d³ugoœci kilku
pla¿owych parawanów.
Œpieszê z wyjaœnieniem, ¿e
nasi s¹siedzi z po³udnia
ograniczyli siê do krótkiego
„I (love) ZIELONA”, co nie
stanowi³o jakiegokolwiek
problemu. Bynajmniej obroñ-
ców „Góry” protestuj¹cych
pod instalacj¹ zielonogórski
Bachus nie widzia³. Mo¿e
weŸmy przyk³ad z zielonogó-
rzan, którzy nie komplikuj¹
sobie ¿ycia rozdzielaniem
ka¿dego w³osa na czworo?

ROBERT TRÊBOWICZ
FORUM INTERESÓW

KOMUNIKACYJNYCH GORZOWA

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Może weźmy przykład z zielonogórzan
Z uwagą obserwuję zmagania w tytanicznym wykuwaniu „lepszego kolejowego jutra” osób odpowiedzialnych za kolejową ofertę w naszym
województwie. Prawie sprzątanie stajni Augiasza szczoteczką do zębów.  Ambitnie. 

r  e  k  l  a  m  a

Premiera pojazdu dwutrakcyjnego typu 227M miała miejsce
bez specjalnych fajerwerków
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Najwa¿niejsza zmiana to
zamkniêcie wjazdu do szpi-
talnego kompleksu przez au-
tomatyczny szlaban przy
punkcie wydawania wyni-
ków. Z tej drogi powinny ko-
rzystaæ przede wszystkim
samochody s³u¿bowe, w tym
karetki. 

Wjazd do szpitala od
strony SOR-u

Do szpitalnego kompleksu
najlepiej teraz wje¿d¿aæ
now¹ drog¹ miêdzy SOR-em
a baz¹ Lotniczego Pogoto-
wia Ratunkowego. Pacjenci
dojad¹ ni¹ do nowo wybudo-
wanego parkingu, ulokowa-
nego na ty³ach szpitala. 

- To bardzo du¿y, wygodny
plac. Jest tu a¿ 450 miejsc
dla samochodów - mówi
S³awomir £ukasiñski, kie-
rownik sekcji utrzymania ru-
chu w gorzowskim szpitalu.  

Z parkingu bez problemu
mo¿na dojechaæ - tymczaso-
wymi gruntowymi drogami -
choæby do stacji dializ i
oœrodka radioterapii, gdzie
s¹ m.in. szpitalne poradnie
specjalistyczne.  Z tej czêœci
szpitala mo¿na te¿ wygodnie
dojœæ do starych budynków,
np. do konkretnych od-
dzia³ów albo zak³adów diag-
nostycznych na badania. 

Z nowego parkingu pacjen-
ci przejd¹ najwygodniej i naj-
bezpieczniej do budynku re-
habilitacji i Szko³y Rodzenia
czy do pobliskich zak³adów
mikrobiologii i patomorfolo-
gii. W pobli¿e budynków
mo¿na te¿ podjechaæ samo-
chodem. Tak, ¿eby pacjent
móg³ swobodnie wysi¹œæ i
mia³ do pokonania krótsz¹
trasê. 

- Samochodów nie mo¿na
jednak parkowaæ w pobli¿u

budowy - zastrzega £ukasiñ-
ski. 

Parking przy poradniach

Wokó³ nowego parkingu na
ty³ach szpitala s¹ ju¿ te¿ wy-
tyczone drogi zastêpcze,
g³ównie do transportu szpi-
talnego. Mog¹ te¿ jednak ko-
rzystaæ z nich pacjenci. 

Osoby, które musz¹ do-
trzeæ do Zak³adu Medycyny
Nuklearnej (budynek N szpi-
talnego kompleksu) na ba-
danie PET lub inne, musz¹
przejœæ przez czêœciowo zam-
kniêty parking s³u¿bowy w
pobli¿u punktu wydawania
wyników. Do zak³adu mo¿na
te¿ dojechaæ, jeœli pacjent
ma k³opoty ruchowe - mo¿na
go podwieŸæ do budynku i
odjechaæ. Parkowanie w po-

bli¿u budowy jest zabronio-
ne. 

Kolejna zmiana dotyczy
placu przy nowym budynku
poradni naprzeciwko szpita-
la. Od lat by³ tu prowizorycz-
ny postój, na który kierowcy
czêsto narzekali. 

- Urz¹dzimy tu parking na
150 miejsc. Skoñczy siê
je¿d¿enie po dziurach i
ka³u¿ach po ka¿dym wiêk-
szym deszczu - informuje
Robert Surowiec, wicepre-
zes szpitala. Budowa parkin-
gu dla poradni ma potrwaæ
do koñca grudnia. - Wiem,
¿e to spore utrudnienie, ale
to miejsce a¿ prosi siê, ¿eby
je w koñcu uporz¹dkowaæ -
podkreœla Surowiec. 

Zmiany organizacji ruchu i
wszelkie niedogodnoœci wy-

nikaj¹ z prowadzonej przez
szpital kompleksowej prze-
budowy szpitalnych dróg,
chodników i parkingów. Przy
okazji jest remontowana sieæ
szpitalnych tuneli i urz¹dza-
ne tereny zielone, czego do
tej pory nie by³o. Jednocze-
œnie przy Dekerta koñczy siê
budowa nowoczesnego Cen-
trum Us³ug Diagnostycz-
nych, które po³¹czy zak³ady
patomorfologii i mikrobiolo-
gii. Do tego szpital remontuje
i unowoczeœnia spalarniê od-
padów. Koszt wszystkich
prac przekracza 80 mln z³. 

- Wiemy, ¿e ta kumulacja in-
westycji, to spore utrudnienie,
ale po zakoñczeniu wszystkich
prac pacjenci na pewno doce-
ni¹ zmiany - koñczy £ukasiñski. 

WSZW W GORZOWIE WLKP.

Beata Piekarska jest bar-
dzo doœwiadczon¹ diagnost¹
laboratoryjn¹, specjalistk¹
laboratoryjnej diagnostyki,
szefow¹ Zak³adu Diagnosty-
ki Laboratoryjnej w gorzow-
skiej lecznicy. Szpitalnym la-
boratorium kieruje od sied-
miu lat.

Jest absolwentk¹ Uniwer-
sytetu im. Adama Mickiewi-
cza w Poznaniu (kierunek:
biologia) i Uniwersytetu Me-

dycznego im. Karola Marcin-
kowskiego w Poznaniu (dy-
plom specjalisty w dziedzinie
laboratoryjnej diagnostyki
medycznej). Na co dzieñ jest
te¿ zaanga¿owana w
kszta³cenie specjalistów w
ramach nowo utworzonego
kierunku: analityka medycz-
na na wydziale nauk o zdro-
wiu AJP Gorzów.

Gorzowski szpital obecnie
posiada ju¿ 11 konsultantów

wojewódzkich. Poza Beat¹
Piekarsk¹ s¹ to:

· dr hab. n. med., prof. UZ
Katarzyna BrzeŸniakie-
wicz-Janus - hematologia

· mgr farm. Karolina Ga-
we³ - farmacja kliniczna

· dr n. med. Artur Juszkie-
wicz - endokrynologia i dia-
betologia dzieciêca

· lek. Roman Ko³odziej-
czak - choroby we-
wnêtrzne

· mgr Jolanta Korczyñska
- pielêgniarstwo epidemiologiczne

· dr n. med. Piotr Petrasz -
urologia

· lek. Tomasz Szatkowski
- pediatria

· dr n. med. Szymon Wali-
górski - kardiochirurgia

· lek. Franciszek Werysz-
ko - okulistyka

· dr n. med. Piotr Zorga -
medycyna nuklearna

(RED.)

Uwaga! Zmiana organizacji ruchu
przy Dekerta
Z powodu kompleksowej przebudowy wewnêtrznych dróg i chodników Wielospecjalistyczny Szpital Wojewódzki wprowadzi³ tymczasow¹
organizacjê ruchu w kompleksie budynków przy ul. Dekerta. 

Prowadzi laboratorium, kształci specjalistów…
Beata Piekarska z Wielospecjalistycznego Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie zosta³a nowym konsultantem wojewódzkim w dziedzinie
diagnostyki laboratoryjnej.

Do gorzowskiego szpitala najlepiej teraz wjeżdżać od strony nowego parkingu, drogą między
SOR-em a lądowiskiem LPR
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Problemy komunikacyjne przy Dekerta to efekt kumulacji
inwestycji. Szpital przebudowuje drogi i chodniki, remontuje
podziemne tunele, kończy budową Centrum Usług
Diagnostycznych i przebudowuje spalarnię
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Przy okazji przebudowy dróg i chodników przy szpitalu
powstanie plac zabaw z tężnią solankową. To pierwsza taka
inwestycja przy Dekerta
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Jedna z trwających inwestycji to budowa Centrum Usług
Diagnostycznych. Zastąpi ono dawne parterowe pawilony z lat 80. 
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Beata Piekarska szpitalnym laboratorium kieruje od siedmiu lat
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Z³ota polska jesieñ ma to
do siebie, ¿e daje czas na
zwiedzanie. Niektórzy wybie-
raj¹ siê dalej, inni wol¹ bli¿ej,
a jeszcze inni nie lubi¹ siê
wybieraæ nigdzie. Zatem dla
tych ostatnich ma³y przewod-
nik po miejscach, które
mog¹ siê okazaæ ciekawe.

Kochankowe z jeziorka
Błotnego

Jak chce legenda, jeziorko
B³otne dawniej Chwalêcic-
kim zwane jest miejscem
wiecznego spoczynku dwoj-
ga m³odych, zakochanych w
sobie ludzi. Najstarsi miesz-
kañcy Gorzowa mówi¹, ¿e
jeziorko jest tak g³êbokie, ¿e
nikt do tej pory nie zdo³a³ go
zbadaæ. Niektórzy twierdz¹,
¿e g³êbokoœæ jeziorka równa
jest wysokoœci wie¿y Kated-
ry, a ta jak wiadomo ma po-
nad 60 m.

Zatwardziali wêdkarze
³owi¹cy nad brzegami
B³otnego opowiadaj¹, ¿e z
fal jeziorka czêsto dobie-
gaj¹ jakieœ tajemnicze
szepty, chichoty, nierzadko
œmiech. Tylko jednemu ry-
bakowi, który urodzi³ siê w
niedzielê, uda³o siê zoba-

czyæ o pó³nocy parê
m³odych ludzi ubranych w
dziwaczne, stare stroje.
M³odzi siedzieli przytuleni
do siebie nad brzegiem je-
ziorka. Zniknêli obydwoje,
kiedy zegar mariackiego ko-
œcio³a wybi³ godzinê
pierwsz¹ w nocy. 

M³odym wolno siê z jezior-
ka wynurzyæ raz na dziesiêæ
lat i tylko na jedn¹ godzinê.
Wed³ug legendy dziewczyna
by³a córk¹ bardzo bogatego
rz¹dcy klasztornych dóbr w
Mironicach. Zakocha³a siê w
biednym leœniczym. O ich
zwi¹zku nie chcia³ s³yszeæ

ojciec dziewczyny, który dla
córki pragn¹³ bogatego
mê¿a i dostatniego ¿ycia.
Nie pozwala³ jedynaczce
wyjœæ za mizeraka. Zrozpa-
czony m³odzieniec pod-
stêpem porwa³ ukochan¹
pannê. Obydwoje uciekli po-
wozem z mironickiego klasz-
toru. Kiedy przeje¿d¿ali ko³o
B³otnego jeziorka skierowali
swój powóz prosto w jego
toñ. Raz na sto lat w noc -
œwiêtojañsk¹ wynurzaj¹ siê z
wody. Zobaczyæ ich mo¿e
tylko ten, kto urodzi³ siê w
niedzielê.

Grodziska farbowane i
prawdziwe

O tym, ¿e Gorzów jest jed-
nym z niewielu miejsc na
œwiecie, gdzie mo¿na spot-
kaæ czakramy - mistyczne
miejsca emanuj¹ce si³¹, jest
w mieœcie przekonanych kil-
kanaœcie osób. Spotykaj¹
siê oni w miarê regularnie
na ty³ach muzealnej willi
przy ul. Warszawskiej 35.
Tam na wzgórzu kryje siê
stare grodzisko. Kiedy kilka
lat temu gorzowscy archeo-
logowie przeprowadzili w
tym miejscu badania - nie
znaleŸli niczego, co

mog³oby potwierdziæ tezê,
¿e to staroæ.

- Prawdopodobnie jest to
sztuczne grodzisko wybudo-
wane przez za³o¿ycieli tego
ogrodu. To by³ swego czasu
taki modny trend, aby ozda-
biaæ parki i ogrody takimi
nietypowymi  budowlami. No
bo przecie¿ altanê móg³
mieæ ka¿dy - t³umaczy ar-
cheolog Teresa Witkowska.

A jest co ogl¹daæ w mu-
zealnym parku. Sztuczne
grodziszcze to niewielki Gró-
dek z fos¹, wa³em i dobrze
zachowanym majdanem.
Le¿y na wzniesionym terenie
i ma miejsce na stra¿nicê.
Budowlê niczym z pod-
rêcznika historii staro¿ytnej
ogl¹daæ mo¿na codziennie w
godzinach otwarcia ogrodu.
Od zaprzyjaŸnionych pra-
cowników Muzeum mo¿na
us³yszeæ, ¿e czakramy, cza-
kramami, ale spacer do tego
miejsca zawsze poprawia
nastrój i dodaje si³.

Mi³oœnicy prawdziwych za-
gadek archeologicznych
mog¹ siê wybraæ na Wiep-
rzyce. Trzeba dojechaæ do
wiaduktu kolejowego i
skrêciæ w poln¹ drogê
wiod¹c¹ na morenê. Potem
na szczycie wzniesienia rów-
nie¿ skrêciæ w prawo i po-
szukaæ charakterystycznego
tulejkowatego, jakby usypa-
nego rêk¹ cz³owieka, wznie-
sienia. To te¿ jest grodzisko.
Ale do dziœ nie wiadomo z
jakiej epoki. Andrzej
Wêdzki w swoim artykule
„Gorzów od czasów najdaw-
niejszych do schy³ku œred-
niowiecza” stawia tezê, ¿e
byæ mo¿e jest to grodzisko z
II wieku p.n.e. czyli z czasów
ludnoœci kultury przewor-
skiej. Jak jest naprawdê wia-
domo bêdzie, kiedy archeo-
logowie przebadaj¹ to miejs-
ce.

Dusza jego w woreczku
żywych

Takie inskrypcje da siê
jeszcze odczytaæ na niektó-
rych z 56. zachowanych ma-
cew na ¿ydowskim cmenta-

rzu przy ul. GwiaŸdzistej.
Za³o¿ony ponad 300 lat temu
kirkut jest obecnie jedynym
materialnym œladem istnie-
nia w przedwojennym Lan-
dsbergu prê¿nej i bogatej
gminy ¿ydowskiej.
Uporz¹dkowany w 2000 roku
cmentarz spe³nia wszelkie
wymogi prawa talmudyczne-
go. Po³o¿ony jest daleko od
miasta, czyli jest miejscem
odludnym. Ma pod³o¿e pia-
skowe u³atwiaj¹ce kopanie
grobów o ka¿dej porze roku.
No i ma idealne wrêcz
ukszta³towanie. Przypomina
najœwiêtszy ¿ydowski cmen-
tarz - kirkut œw. Jozafata w
Jerozolimie, gdzie chcia³by
byæ pochowany ka¿dy po-
bo¿ny ¿yd. 

Cmentarze w ¿ydowskiej
tradycji s¹ miejscami, na
które przychodzi siê tylko
na pogrzeb. Najstarszym
nagrobkiem z czytelnym
jeszcze napisem jest mace-
wa rabina Mordechaja, sy-
na rabina Mordechaja z
Wojen. Gorzowski kirkut nie
zosta³ totalnie zniszczony
podczas II wojny œwiatowej,
tylko dlatego, ¿e mia³… ma-
gistrackiego opiekuna. To
w³aœnie jakiœ urzêdnik nie
zgodzi³ siê na wyprzeda¿
kamieni z kirkutu chêtnej fir-
mie kamieniarskiej. Dzie³a
zniszczenia dokonali ju¿ po
wojnie szabrownicy i zwykli
chuligani.

Wisielców i Kozaków Góry

Ka¿de szanuj¹ce siê mias-
to mia³o w zamierzch³ych
czasach miejsce straceñ
wszelkiej maœci z³odziejasz-
ków i ³otrzyków. By³o i takie
miejsce w przedwojennym
Landsbergu. Wed³ug history-
ków-regionalistów to hanieb-
ne wzgórze mieœci³o siê nad
obecn¹ ulic¹ Asnyka. Praw-
dopodobnie tu w³aœnie
sp³onê³a w 1686 roku ostat-
nia landsberska czarownica.
Ostatni wyrok, jaki tu wyko-
nano odby³ siê w 1850 roku i
nie przez powieszenie. Win-
nemu miejski kat obci¹³
g³owê toporem.

Dziwy, czary i czakramy -       czyli odkrywanie Gorzowa
Nie wszyscy lubi¹ siê szwendaæ po obcych k¹tach. Zatem mo¿e niech siê wybior¹ na poznawanie niektórych ciekawych k¹tków w³asnego miasta. 

W tej gęstwinie drzew kryje się mityczny czakram gorzowski
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Młodym wolno się z jeziorka wynurzyć raz na dziesięć lat
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Nieco mniej wiadomo na
temat Kozaczej lub Kozac-
kiej Góry. £atwo zidentyfiko-
waæ to miejsce, bo do dziœ w
parku Siemiradzkiego stoi
tam malownicza i ostatnio
odnowiona altana. Rozci¹ga
siê z tego miejsca jedna z
najpiêkniejszych panoram
miasta. 

- Jest to jakiœ œlad pobytu
Kozaków w mieœcie podczas
wojny siedmioletniej. Móg³ tu
byæ kozacki obóz, mo¿e
miejsce stracenia - opowia-
da regionalista Jerzy Zys-
narski. 

Wed³ug innej legendy, pod-
czas wojny jakiœ Kozak po-
wiesi³ siê w tym miejscu.
Mo¿e z nieszczêœliwej
mi³oœci? Nawet w niemiec-
kich Ÿród³ach nie ma genezy
nazwy, pozostaje wiêc
przyj¹æ legendê i cieszyæ siê

widokami, jakie siê z tego
miejsca roztaczaj¹.

Kaplica św. Urbana

Kiedy kilkanaœcie lat temu
archeologowie z Muzeum
Lubuskiego odkrywali ka-
plicê œw. Urbana, na miejs-
ce prac schodzili siê regio-
naliœci i historycy zaintere-
sowani dziejami miasta.
Pomys³ów na upamiêtnienie
miejsca, œredniowiecznej
kaplicy, by³o kilka, ostatecz-
nie zwyciê¿y³a opcja - obrys
z czerwonej ceg³y zazna-
czaj¹cy w bruku, jak wy-
gl¹da³a ta kaplica. Ale ma³o
kto wówczas zdawa³ sobie
sprawê z tego, ¿e z tym
miejscem wi¹¿e siê roman-
tyczna miejska legenda.
Otó¿ jak ona chce, a legen-
dy mog¹ wszystko, w œred-
niowieczu miasto Lan-

dsberg obleg³y Sierotki,
bicz Bo¿y, najbardziej bitna
armia ówczesnej Europy.
Dzia³o siê to roku pañskie-
go 1443. Sierotki, czyli czes-
ka husycka armia zwana te¿
taborytami. P³onie Dolny
Œl¹sk, p³onie Santok. Tabory-
ci podchodz¹ pod Landsberg.
Tu mury miejskie i determina-
cja mieszkañców w obronie
swego staj¹ im naprzeciw.
Oblê¿enie trwa. Z murów
miejskich egzotycznemu woj-
sku przygl¹daj¹ siê nie tylko
wojskowi, ale i mieszczanie,
wœród nich przepiêkna kup-
cówna. Dziewczynie w oko
wpada jasnow³osy, muskular-
ny ¿o³nierz.

Przez tajn¹ furtkê dziew-
czyna wymyka siê poza mu-
ry. Los chce, ¿e m³odzi siê
spotykaj¹. Ch³opak to Polak
w czeskiej s³u¿bie. Iskra

przeskakuje, dziewczyna
siê zakochuje, a W³adys³aw
postanawia to wykorzystaæ.
Namawia zakochan¹ dziew-
czynê do pokazania drogi,
tajemnej drogi. Tunel ma siê
znajdowaæ na lewym brze-
gu Warty, biec pod Wart¹, a
jego drugie wyjœcie w³aœnie
w kaplicy œw. Urbana, w sa-
mym œrodku miasta.

Pech jednak chce, ¿e
mieszczanie przy³apuj¹
dziewczynê, jak wraca ze
schadzki z ch³opakiem do
miasta. Zostaje skazana na
ciê¿kie przes³uchanie, sie-
dzi w lochu i czeka, co jej
los przyniesie.

Husyci na pró¿no czekaj¹
na pokazanie im tajnego
przejœcia. Po czasie od-
stêpuj¹ od miasta i ruszaj¹
na dalszy podbój ju¿ Pomo-
rza Zachodniego, w swoim
marszu, a wraz z nimi zdra-
dziecki kochanek. Dotr¹ a¿
do Gdañska.

A dziewczyna? A dziew-
czyna za zdradê us³ysza³a -
szubienica. Miejsce straceñ
w ówczesnym Landsbergu
mieœci³o siê na obecnej ul.
Grottgera. Kiedy na kaŸñ j¹
prowadzono, a listopad ju¿
by³, na pró¿no przekony-
wa³a, ¿e ona niewinna, ¿e
wszystko to mi³oœæ. Powie-
szono dziewczynê. A w
mgliste listopadowe wieczo-
ry, zw³aszcza kiedy jest wil-
gotno, w³aœnie przy ul. Grott-
gera mo¿na spotkaæ ete-
ryczn¹ m³od¹ kobietê w
bia³ej sukni i boso, która na-
gabuje przechodniów i po-
wtarza - Panie, jam niewin-
na, to z mi³oœci…

W żabki, misie, ule i
inne dziwne stwory

Tylko nielicznym prze-
chodniom zdarza siê, ¿e

przyjrz¹ siê dok³adniej ka-
mienicom wybudowanym
przed wojn¹ na Zawarciu.
To kwarta³ czynszówek -
bardzo nowoczesnych jak
na czasy swego powstania,
czyli koñcówkê XIX wieku.
Zbudowano coœ oko³o 1000
mieszkañ. Wszystkie domy
na Zawarciu by³y podpiwni-
czone, mia³y bie¿¹c¹ wodê,
kanalizacjê, WC i centralne
ogrzewanie. Robotnicy mieli
mo¿liwoœæ wykupu swojego
mieszkania, a nawet ca³ego
domu, jeœli zobowi¹zali siê
wynajmowaæ jedno miesz-
kanie robotnikom fabryki na
korzystnych warunkach. Na
taki cel mogli uzyskaæ

po¿yczkê na preferencyj-
nych stawkach. Obowi¹zy-
wa³o jednak zastrze¿enie:
w³asnego lokalu nie wolno
podnajmowaæ sublokatorom
ani sprzedawaæ w nim alko-
holu.

Co jest charakterystyczne
- ka¿da kamienica by³a i
nadal jest ozdobiona.
Wprawne oko dostrze¿e
misia, ¿abê, pszczó³ki, ule,
ale te¿ i maszkarony fanta-
styczne. Osiedle nieŸle za-
chowane i nawi¹zuj¹ce do
berliñskich wzorów mo¿e
zaskakiwaæ swoim
wygl¹dem tych, którzy lubi¹
architekturê.

RENATA OCHWAT
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Dziwy, czary i czakramy -       czyli odkrywanie Gorzowa
Nie wszyscy lubi¹ siê szwendaæ po obcych k¹tach. Zatem mo¿e niech siê wybior¹ na poznawanie niektórych ciekawych k¹tków w³asnego miasta. 

Gorzowski kirkut został założony ponad 300 lat temu
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Według jednej z legend to w tym miejscu powiesił się Kozak, stąd miejsce nazwano Górą Kozacką
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Tylko cegły pokazują, jak wyglądała kaplica św. Urbana, w której zaczynało się tajne przej-
ście na drugą stronę Warty
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GoŸdziki -  s¹ to suszone
jadalne i nierozwiniête p¹ki
goŸdzikowca korzennego,
drzewa z rodziny mirtowa-
tych wprawianego w Indiach,
Sumatrze, Zanzibarze, Bra-
zylii, Antylach. Najwiêkszym
producentem goŸdzików jest
Tanzania, Indonezja, Mada-
gaskar. Od wieków stosowa-
ne w medycynie chiñskiej i
indyjskiej. P¹ki zbiera siê
przed okresem kwitnienia,
gdy¿ wtedy zawieraj¹ najwi-
êcej cennych olejów eterycz-
nych odpowiedzialnych za
ich w³aœciwoœci kulinarne i
lecznicze. Cennymi olejkami
goŸdzików s¹: eugenol
(25%) i wanilina odpowia-
daj¹ce za charakterystyczny
korzenny zapach, oraz kario-
filen, krezole, gwajakol i me-
tylogwajakol. GoŸdziki za-
wieraj¹ równie¿ witaminy (A,
C, E, K, z grupy B) oraz
sk³adniki mineralne (¿elazo,
magnez, wapñ, potas, sód i
fosfor).

GoŸdziki dziêki obecnoœci
eugenolu wykazuj¹ dzia³anie
prozdrowotne takie jak: 

· ³agodz¹ce ból zêbów
(znieczulaj¹ce) i miêœni, 

· antyseptyczne, dlatego
wchodz¹ w sk³ad preparatów
dentystycznych do p³ukania
ust,

· przeciwzapalne, dlatego
mo¿na je ¿uæ jako
odœwie¿aj¹ce zapach jamy
ustnej,

· przeciwgrzybicze, 
· wzmacniaj¹ce ¿o³¹dek

(wchodzi³y kiedy¿ w sk³ad
preparatów na d¿umê),

· poprawiaj¹ce apetyt, wiat-
ropêdne,

· przyspieszaj¹ce gojenie
siê ran, 

· chroni¹ce przed nadmier-
nym poceniem,

· przeciwreumatyczne - ole-
jek z goŸdzików zewnêtrznie
³agodzi bóle reumatyczne.

Kulinarnie goŸdziki znaj-
duj¹ zastosowanie jako do-
datek do:

· kompotów, owoców, konfi-
tur, d¿emów, marmolad, wy-
roby cukierniczych (np. pier-
ników), marynat,

· likierów, ponczów,  nale-
wek, grzanego wina, herbat
rozgrzewaj¹cych,

· pasztetów, miês (barani-
ny, wo³owiny, wieprzowiny,
dziczyzny),

· marynat (do miês, ryb),
surówek.

GoŸdziki wchodz¹ w sk³ad
mieszanek przyprawowych

takich jak curry i przyprawa
do piernika. Na rynku go-
Ÿdziki dostêpne s¹ jako su-
szone p¹ki oraz jako mielo-
ne. GoŸdziki wykazuj¹ silne
dzia³anie przeciwutleniaj¹ca
oraz hamuj¹ wzrost G(+)
bakterii Listeria monocytoge-
nes odpowiedzialnych za
niewidoczne psucie siê ¿yw-
noœci zagra¿aj¹ce zdrowiu
cz³owieka. Natomiast olejek
goŸdzikowy stosuje siê do
aromatyzowania wyrobów
cukierniczych i likierów. Sto-
suje siê go do ³agodzenia
bólu gard³a w formie p³uka-
nek lub inhalacji, a nawet sa-
me rozgryzione goŸdziki. W
dietetyce goŸdziki mog¹ byæ
w³¹czone do diety papkowa-
tej stosowanej w chorobach
jamy ustnej, prze³yku, w
przypadku utrudnionego gry-
zienia i po³ykania treœci po-
karmowych.

Zastosowanie goŸdzików
obejmuje te¿ ich dzia³anie
przeciwpaso¿ytnicze (w
po³¹czniu ze spo¿ywanym
siemieniem lnianym),
³agodz¹ce bóle miêœni i sta-
wów w postaci ok³adów z
herbat (w po³¹czniu z prze-
ciwzapalnym miodem),
wspieraj¹ce funkcjonowanie
w¹troby, ¿o³¹dka i libido (na-
turalny afrodyzjak dla
mê¿czyzn) w postaci syropu,
wspieraj¹ce trawienie, meta-
bolizm i odchudzanie w
postaci naparu (z cytryn¹,
imbirem, cynamonem) czy
te¿ dzia³anie przecitr¹dziko-

we (kremy i ich dodatkiem) i
poprawiaj¹ce kondycjê
w³osów (oleje z goŸdzików
dodawany do szamponu i
od¿ywki). Nale¿y jednak byæ
ostro¿nym przy stosowaniu
olejku z goŸdzików (najlepiej
po rozcieñczeniu) ze
wzglêdu na jego dra¿ni¹ce
dzia³anie na skórê, oczy i
drogi oddechowe, jak i sa-
mych goŸdzików przez oso-
by z cukrzyc¹ ze wzglêdu na
ich hipoglikemiczne
dzia³anie. Zawarty w goŸdzi-
kach eugenol mo¿e wcho-
dziæ w interakcje z lekami
rozrzedzaj¹cymi krew (np.
warfaryna). 

Szafran - to znamiona
kwiatu krokusa uprawnego i
najdro¿sza przyprawa (oko³o
10 tys. USD/1 kg; tzw. „czer-
wone z³oto”) ze wgl¹du na
trudnoœci w uprawie i
rêcznym pozyskiwaniu, ale
jednoczeœnie najbardziej
fa³szowana (np. kwiatami
aksamitki). Ze 150 kwiatów
krokusa uzyskuje siê zaled-
wie 1 gram suchej przypra-
wy. Stosujê siê j¹ g³ównie w
kuchni azjatyckiej i œró-
dziemnomorskiej. W Europie
g³ównym producentem jest
Grecja. 

W sk³ad szafranu wchodz¹:
cukry proste (12-15%) i
z³o¿one (ok. 40%), woda (9-
14%),  bia³ka i aminokwasy
(11-13%),  celuloza (4-7%),
t³uszcze (3-8%), sk³adniki
mineralne (1%),  witaminy z

grupy B (B1, B2). Za aktyw-
ne sk³adniki szafranu, istotne
dla jego w³aœciwoœci, uwa¿a
siê olejki eteryczne (0,3-
1,5%), glikozydy: krocetyna
(crocetin) i jej estry - krocyny
(crocicn) odpowiadaj¹ce za
zó³topomarañczowy kolor
(do 8%), pikrokrocynê (pic-
rocrocin) daj¹c¹ smak i saf-
ranal, który wytwarza siê
podczas suszenia szafranu i
g³ównie jest odpowiedzialny
za zapach. Im wiêksza za-
wartoœæ pikrokrocyny i safra-
nalu tym lepsza jakoœæ szaf-
ranu. 

Obecne w szafranie
zwi¹zki wykazuj¹ dzia³anie:

· obni¿aj¹ce ciœnienie têtni-
cze krwi,

· obni¿aj¹ce stê¿enie cho-
lesterolu we krwi (przeciw-
mia¿d¿ycowe),

· pobudzaj¹ce apatyt i po-
prawiaj¹ce trawienie,

· antyoksydacyjne, prze-
ciwskurczowe,przeciwzapal-
ne,

· uspokajaj¹ce, przeciw-
depresyjne (ekstrakty), 

· ³agodz¹ce objawy zwi¹za-
ne z zespo³em napiêcia
p r z e d m i e s i ¹ c z k o w e g o
(PMS),

· moczopêdne, przeciwno-
wotworowe, 

· poprawiaj¹ce pamiêæ i
funkcje poznawcze (w choro-
bie Parkinsona, Alzhaimera),

· poprawiaj¹ce wzrok (w
zaæmie, w zwyrodnieniu siat-

kówki, poprawa kr¹¿enia w
oku),

· poprawiaj¹ce funkcje se-
ksualne,

· przeciwtr¹dzikowe (reduk-
cja przebarwieñ i koloru skó-
ry, poprawa kr¹¿enia naczy-
nek),

· odchudzaj¹ce (obni¿a
apetyt, hamuje trawienie
t³uszczów).

Szafran ze wzglêdu na je-
go intensywny smak (okre-
œlany jako korzenny, gorzki,
lekko ostrym, pi¿mowy) i ko-
lor kulinarnie znajduje zasto-
sowanie jako dodatek do:

· makaronów, ry¿u,
· napojów bezalkoholo-

wych, likierów,
· miês i potrawek,
· pieczywa, do zup i sosów,
· deserów, wyrobów cukier-

niczych (ciast), 
· barwienia œrodków

spo¿ywczych np. ry¿u, zup,
sosów, ciast ze wzglêdu na
obecnoœæ barwników takich
jak: krocyny, krocetyny, a- i
ß-karotenu, likopenu, ze-
aksantyny.

Ze wzglêdu na intensyw-
ny smak przyjmuje siê sto-
sowanie 5 nitek szafranu
na osobê. Jednak szafran
spo¿yty w nadmiernych ilo-
œciach (powy¿ej 1 g) mo¿e
spowodowaæ zmiany apety-
tu, bóle brzucha, nudnoœci,
wymioty, wzdêcia, reakcje
alergiczne, pogorszenie sa-
mopoczucia, objawy strony

uk³adu nerwowego (drgawki,
bóle i zawroty g³owy). W ilo-
œciach 5-10 g mo¿e wykazy-
waæ na organizm efekt to-
ksyczny. Osoby stosuj¹ce le-
ki na pracê nerek, obni¿enie
ciœnienia têtniczego lub prze-
ciwdepresyjne powinny
skonsultowaæ spo¿ycie szaf-
ranu z lekarzem, gdy¿ za-
chodzi miêdzy nimi interak-
cja. Kobiety ciê¿arne rów-
nie¿ nie powinny spo¿ywaæ
nadmiernie szafranu, gdy¿
mo¿e to spowodowaæ pobu-
dzenie aktywnoœci skurczo-
wej macicy i poronienie.

Zarówno goŸdziki jak i
szafran, jako surowce oraz
pozyskiwane z nich olejki
eteryczne, s¹ coraz czêœciej
stosowane w nutrceutykach
(suplementach diety, ¿ywno-
œci funkcjonalnej) i propago-
wane w celach profilaktycz-
nych w ramach medycyny
komplementarnej i medycy-
ny alternatywnej (Comple-
mentary and Alternative Me-
dicine - CAM). Jednak zasto-
sowane w ró¿nych
dolegliwoœciach nie mog¹
zast¹piæ pe³nej diagnozy
lekarskiej i zaordynowane-
go  leczenia.

Ci¹g dalszy w nastêpnym
numerze EchaGorzowa.pl.

DR HAB. IN¿. ZUZANNA GOLUCH,
PROF. UEW

KATEDRA TECHNOLOGII 
¯YWNOŒCI I ¯YWIENIA

WYDZIA³ IN¿YNIERII PRODUKCJI 

Znaczenie ziół i przypraw 
w żywieniu człowieka (cz. II)
We wrzeœniowym numerze Echo Gorzowa, z szerokiej gamy roœlin zielarskich (zió³) i roœlin przyprawowych, przedstawiliœmy roœliny dostarczaj¹ce
czêœci zielnych, natomiast w tym numerze opisujemy te dostarczaj¹ce kwiatów lub p¹czków.

Goździki Szafran
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Adresy

Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

Nowa stolarka wejœciowa
pojawi siê w siedmiu loka-
lach mieszkalnych i 15 loka-
lach niemieszkalnych. Jeœli
nic nie stanie na przeszko-
dzie, to nowe wejœcia zo-
stan¹ zamontowane w ci¹gu
najbli¿szych kilku miesiêcy. I
choæ wymiana stolarki nie
jest wielkim remontem, nie-
jednokrotnie jest niezmiernie
wa¿na dla komfortu najem-
ców.

Co trzeba zrobić?

Zanim firma, która zajmie
siê remontem, zacznie co-
kolwiek robiæ, musi wykonaæ
prace obmiarowe, na które
musi siê umówiæ z najemc¹.
A dopiero potem mo¿na
przyst¹piæ do prac budowla-
nych. Do zakresu prac, które
musz¹ byæ wykonane w

pierwszej kolejnoœci, zali-
czyæ nale¿y demonta¿ sta-
rych oœcie¿nic i skrzyde³
drzwiowych. Nastêpnie do-
stosowanie wielkoœci otwo-
rów do planowanej stolarki

poprzez zamurowanie
oœcie¿y, osadzenie nadpro¿y
strunobetonowych (w przy-
padku, gdy przewidziano
zmniejszenie otworu drzwio-
wego). 

W kolejnoœci nastêpne pra-
ce to: monta¿ stalowych
oœcie¿nic drzwiowych (z za-
chowaniem pionu i pozio-
mu), pianowanie - zachowaæ
pe³ne wype³nienie szczelin
pomiêdzy oœcie¿nic¹ a mu-
rem, za³o¿enie skrzyde³
drzwiowych, monta¿ progu,
monta¿ okuæ drzwiowych
(klamki, zamki, szyldy),
sprawdzenie prawid³owoœci
dzia³ania i regulacja na za-
wiasach. Nastêpnie przyj-
dzie czas na obróbkê
oœcie¿y (z monta¿em na-
ro¿ników aluminiowych) i
uzupe³nienie pasów tynku na
oœcie¿ach, wykonanie g³adzi
gipsowej na oœcie¿ach (we-
wn¹trz budynku). Ostatnim
etapem prac bêdzie wywóz
elementów i odpadów z roz-
biórki wraz z utylizacj¹,

sprz¹tniêcie i uporz¹dkowa-
nie pomieszczeñ i terenu po
zakoñczeniu robót w obrêbie
prowadzonych prac, wywóz i
utylizacja materia³ów z roz-
biórki

Plac budowy każdy
indywidualny

W przypadku takich prac
nie ma jednolitego placu bu-
dowy i dlatego te¿ w tym
przypadku nie bêdzie jedne-
go przekazania wykonawcy.
Jak t³umacz¹ w ZGM, lokale
mieszkalne s¹ zamieszka³e
przez najemców. Jedynym
warunkiem wejœcia na plac
budowy (lokal mieszkalny)
jest uzgodnienie terminu po-
miaru stolarki oraz terminu
monta¿u stolarki budowlanej
najemcy z wykonawc¹.

ROCH

Nie tylko wielkie remonty
Kilkanaœcie nowych bram i wejœæ pojawi siê na terenie Administracji Domów Mieszkalnych nr 4. 

Docieplenia, uszczelnianie
strychów i okienek piwnicz-
nych, sterownie u¿ywaniem
energii elektrycznej na klat-
kach schodowych - te
wszystkie kroki wykonuje
Zak³ad Gospodarki Mieszka-
niowej w zasobach komunal-
nych. Powód - polepszenie
stanu budynków, a co za
tym,  poprawa komfortu
¿ycia mieszkañców lub in-
nych u¿ytkowników lokali.

Wymiana kabli

Zak³ad Gospodarki Miesz-
kaniowej w³aœnie zakoñczy³
proces przygotowania do
wymiany instalacji elektrycz-
nej w 20 mieszkaniach z za-
sobu komunalnego. Odby³o

siê to w procesie zamówieñ
publicznych i pozwoli na wy-
mianê przestarza³ej instala-
cji, na now¹, bezpieczn¹,
energooszczêdn¹. 

Instalacja zostanie ca³kowi-
cie zmodernizowana, bêdzie
w pe³ni bezpieczna dla u¿yt-
kowników lokalu oraz dosto-
sowana do iloœci urz¹dzeñ, z

których mieszkañcy na co
dzieñ korzystaj¹. Prace za-
planowane s¹ w 20 lokalach
mieszkalnych. Szacunkowa
wartoœæ zamówienia wynosi
252 tys. z³. 

I ocieplanie też

Ca³y czas te¿ ZGM dba o
docieplanie budynków w ra-
mach programu Termo. W
wyniku przeprowadzonej
oceny formalnej wniosku o
dofinansowanie projektu pt.
„Termomodernizacja budyn-
ków mieszkalnych komunal-
nych w Gorzowie Wielkopol-
skim - etap VI - VII”, ZGM za
poœrednictwem WZF
Urzêdu Miasta Gorzowa
Wielkopolskiego, dokona³

niezbêdnych poprawek i
uzupe³nieñ w projektach
œwiadectw charakterystyki
energetycznej, zgodnie z
zaleceniami Instytucji Za-
rz¹dzaj¹cej. 

W dwóch pakietach: bu-
dynki historyczne i budynki
niebêd¹ce historycznymi
wskazano 15 nieruchomoœci
mieszkalnych wielorodzin-
nych gminnych. Szacunkowa
wartoœæ inwestycji wynosi
blisko 12 mln. Poziom dofi-
nansowania wynosi 85%
kosztów kwalifikowanych co
stanowi kwotê 10 mln. Po-
nowna ocena wniosku, spo-
dziewana jest do koñca mie-
si¹ca wrzeœnia br. 

ROCH

Na ten moment jest tak - kil-
ka ³adnie odnowionych ka-
mienic i ta, która straszy
³uszcz¹c¹ siê elewacj¹. Te-
raz to siê zmieni.

Jak informuje Zak³ad Gos-
podarki Mieszkaniowej, w
sierpniu zosta³a podpisana
umowa na wykonanie niemal
kompleksowego remontu ka-
mienicy przy ul. Wawrzynia-
ka 72, czyli jednej z piêk-
nych, secesyjnych kamienic
z pocz¹tków XX wieku.

Sama ulica nosi³a kilka na-
zw, najbardziej znana Horst-
Wessel-Strasse nadana jej
za czasów nazistowskich

Niemiec. Sama ulica istnia³a
jako œcie¿ka przed 1863 r. i
stanowi³a przed³u¿enie ulicy
Am Turnplatz w kierunku
wa³u nad kana³em. Najstar-
szy budynek pochodzi z
1885 r., regularna zabudowa
po 1892. Horst Wessel
(1907-1930), student prawa,
poeta, cz³onek S.A., zabity
przez dawnego sutenera
swej przyjació³ki, mêczennik
ruchu nazistowskiego; by³
autorem tekstu pieœni, która
pod nazw¹ „Horst-Wessel-
Lied” sta³a siê oficjalnym
hymnem NSDAP. Po II woj-
nie ulica zyska³a polskiego

patrona, czyli Piotra Wawrzy-
niaka (1849-1910), ksiêdza,
patrona organizacji gospo-
darczych w Wielkopolsce.

To bêdzie remont dofinan-
sowany w ramach tak zwanej
premii MZG z Banku Gospo-
darstwa Krajowego. Szacun-
kowa wartoœæ zamówienia
wynosi ponad 689.315,32 z³,
w tym dofinansowanie
413.589,19 z³. To zreszt¹ ko-
lejna ju¿ inwestycja miejska
przy wykorzystaniu dotacji
zewnêtrznych.

Przede wszystkim zmieni
siê ³uszcz¹ca i zakopcona
elewacja zewnêtrzna, która

teraz zwyczajnie straszy. Po-
za tym zostan¹ docieplone
wszystkie pozosta³e œciany.
Wzmocnione zostan¹ tak¿e
nadpro¿a okiennych i drzwio-
wych. Zostanie wymieniona
stolarka okienna w czêœciach
wspólnych budynku. Wyko-
nawca ponadto zaizoluje fun-
damenty, strop piwnicy i pod-
dasza. Zostanie wymieniona
instalacja elektryczna na
czêœciach wspólnych oraz
przeprowadzony zostanie re-
mont klatki schodowej.

Co to ma daæ? Przede
wszystkim poprawê efektyw-
noœci energetycznej budyn-

ku, obni¿enie kosztów eks-
ploatacji lokali poprzez
zmniejszenie rachunków za
energiê oraz zapewnienie
wygodnych warunków miesz-
kaniowych

Firma, która wygra³a
przetarg, ma czas pó³ roku
na wykonanie tych wszyst-
kich robót. Poza tym ZGM
tak konstruuje umowy, ¿e
firmy wykonuj¹ce remonty
objête s¹ obowi¹zkiem
œwiadczenia gwarancji na
wypadek, gdyby trzeba
by³o wykonaæ jakieœ praca
naprawcze.

ROCH

Przede wszystkim mieszkać wygodniej
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej sukcesywnie stara siê polepszyæ stan budynków, tak, aby lokatorom mieszka³o siê
coraz wygodniej. S³u¿¹ temu choæby wymiany instalacji elektrycznej.

Wypięknieje pierzeja przy Wawrzyniaka
Ponad 600 tys. z³otych bêdzie kosztowaæ remont kamienicy przy ul. Wawrzyniaka. I tym samym pierzeja odzyska blask.

Nowa stolarka wejściowa pojawi się w lokalach mieszkal-
nych i niemieszkalnych
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Instalacja zostanie całkowicie zmodernizowana
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Powinno byæ jeszcze lepiej
pod koniec roku oraz w
2025, bo zapowiadane s¹ in-
westycje wspó³finansowane
z funduszy unijnych, w tym
te niezrealizowane z Krajo-
wego Planu Odbudowy po
pandemii covidowej. „W Eu-
ropie Œrodkowo-Wschodniej
nastroje s¹ lepsze, co
czêœciowo t³umaczy, dlacze-
go ten region siê szybciej
rozwija,(…)” - mówi money.pl
prof. Beata Javorcik,
g³ówna ekonomistka Euro-
pejskiego Banku Odbudowy
i Rozwoju. BW Polsce rok
2023 by³ dobry, a pierwsze
pó³rocze 2025 roku by³o bar-
dziej udane ni¿ siê spodzie-
wano - mówi ekonomistka.

Bezrobocie obecnie w Pol-
sce wynosi ok. 5%. „Stopa
bezrobocia w Gorzowie
Wlkp. w lipcu br. ustabili-
zowa³a siê na poziomie
2,4%, a w województwie lu-
buskim spad³a o 0,1 p.p., z
4,4% do 4,3%” - poinformo-
wa³ Wojewódzki Urz¹d Pra-
cy. Analizuj¹c te wskaŸniki,
mo¿na by by³o postawiæ
wniosek, ¿e polska gospo-
darka pod¹¿a we w³aœciwym
kierunku. Na tle krajów za-
chodnich nasza gospodarka
te¿ prezentuje siê dobrze., a
niektórzy mówi¹, ¿e bardzo
dobrze W zwi¹zku z tym nie
powinno byæ k³opotów z
utrzymaniem zadowalaj¹ce-
go tempa jej wzrostu, a
wskaŸnik optymizmu w pol-
skiej gospodarce i polskim
spo³eczeñstwie powinien
mieæ tendencje wzrostowe.
Pojawiaj¹ siê jednak syg-
na³y niepokoj¹ce. Pierw-
szym mocnym sygna³em w
2024 roku jest du¿y spadek
rentownoœci naszych naro-
dowych spó³ek, tych ostat-
nich „rodowych sreber”. Spa-
dek jest te¿ dochodów z po-
datku, w tym du¿y spadek
VAT, razem o 40 mld z³. To w
warunkach planowanego
du¿ego deficytu bud¿etowe-
go pañstwa na 2025 rok, któ-
ry w relacji do PKB wynosi
a¿ 7,3%, jest dla naszej gos-
podarki zjawiskiem niepo-
koj¹cym. Deficyt ten stanowi
290 mld z³ i jest to blisko
50% prognozowanych na rok
2025 dochodów bud¿eto-
wych, które maj¹ wynieœæ
ok.632 mld z³. Zastanawia
nas niski poziom zaplanowa-
nych dochodów bud¿etu.
Czy¿by spodziewano siê ja-
kiejœ finansowej zapaœci? A
przecie¿ taki kryzys dotknie
w pierwszej kolejnoœci nasze
polskie ma³e i œrednie firmy.
O tym polskie firmy musz¹

wiedzieæ z du¿ym wyprze-
dzeniem, by siê przygoto-
waæ. UE ju¿ mówi Polsce o
procedurze nadmiernego de-
ficytu, a to bêdzie bolesne.
W Grecji taka sytuacja pro-
wadzi³a do wymuszenia
przez UE postawienia do
sprzeda¿y niektórych najlep-
szych firm, ³¹cznie z najwiêk-
szym lotniskiem i kilkoma
wyspami. Wiadomo, kto sta³
pierwszy w kolejce - wierzy-
ciele, a wiêc najbogatsi part-
nerzy gospodarki greckiej,
przede wszystkim Niemcy. 

Z tej perspektywy patrzê
te¿ z obaw¹ na nasz kraj, na
ewentualny los naszych na-
rodowych spó³ek. Wielk¹
strat¹ dla Polski by³aby utra-
ta na przyk³ad Orlenu, Pol-
skiej Miedzi, PKP Cargo,
PGNiG czy grupy
kapita³owej Rafinerii
Gdañsk. Rekiny zachodnie
na ten polski kapita³ ju¿ cze-
kaj¹. Przyczyny greckiego
kryzysu warto zawczasu
przestudiowaæ, a szczegól-
nie problem wprowadzenia
euro do nieprzygotowanej
greckiej gospodarki do euro-
pejskiego rynku i  strefy
wspólnego pieni¹dza. Ta
nieprzychylnoœæ niektórych
polityków do NBP mo¿e byæ
gruntem pod procedurê
przyjêcia euro. By³aby to
droga do greckiej katastrofy.
Grecja do dzisiaj z tego
wstrz¹su po wejœciu do stre-
fy euro nie mo¿e siê wyle-
czyæ. Politykom polecam
ksi¹¿ki Globalizacja Josepha
E. Stiglitza oraz Doktryna
szoku Naomi Klein. Przecie¿
te nasze sympatyczne minis-
terki chyba o prawdziwej
makroekonomii niewiele
s³ysza³y. A¿ strach bierze, co
mog¹ wymyœliæ… A tu sytua-
cja gospodarcza i ekono-
miczna, w ogarniêtej kryzy-
sem Europie, jest bardzo
skomplikowana i w dodatku,
do celów zarz¹dzania pañs-
twem, trzeba j¹ rozumieæ.
Na razie z obaw¹ to widzê.

Przedsiêbiorca musi wi-
dzieæ jasn¹ i klarown¹ drogê
rozwoju polskiej gospodarki,
w której swoje miejsce ma
mieæ tak¿e i jego firma. Jak
na razie wokó³ osaczaj¹ nas
zachodnie, najczêœciej nie-
mieckie hipermarkety, parki
handlowe, centra logistyczne
oraz filie zachodnich koncer-
nów. Czy bêd¹ z nami chcie-
li kooperowaæ? Praktyka do-
wodzi, ¿e raczej nie, bo maj¹
swoich po linii pochodzenia
kapita³u. A my? A my musi-
my zadowoliæ siê  tzw.
dzia³aniem niszowym i mar-

ginalnym. Tylko nielicznym
przedsiêbiorcom polskim
uda³o siê przebiæ przez ten
gorset zachodniego mono-
polu, a dla innych szanse s¹
coraz mniejsze. To jest
w³aœnie efekt b³êdnej polityki
makroekonomicznej ostat-
niego 30-lecia nakierowanej
na obcy kapita³, który nas
uzale¿nia i nasze firmy wy-
piera.

A tu jednym z najpowa¿niej-
szych hamulcowych na-
rzêdzi polskiej gospodarki

jest s³aba - i nadal s³abn¹ca
- koniunktura w Niemczech -
u g³ównego partnera ekspor-
towo-importowego Polski. W
ogóle s³aba koniunktura gos-
podarcza w strefie euro ma
bardzo negatywny wp³yw na
polski eksport, jak podaje
analityk PKO BP. Przy tak
s³abn¹cej koniunkturze naj-
bardziej trac¹ te kraje, które
s¹ s³absze gospodarczo i s¹
uzale¿nione od tych boga-
tych - w tej grupie jest Pol-
ska. Ca³e szczêœcie, ¿e ma-
my NBP i w³asny pieni¹dz, a
rz¹d mo¿e w tej sytuacji

wp³ywaæ na polsk¹ gospo-
darkê narzêdziami finanso-
wymi i skutecznie ³agodziæ
skutki zagro¿eñ.

S³abn¹cy polski eksport do
Niemiec i do pogr¹¿onej
obecnie w kryzysie strefy eu-
ro zani¿a nam produkt krajo-
wy brutto. Mog³oby byæ lepiej
ni¿ jest. To z kolei przyhamo-
wuje Polsce tempo rozwoju i
wzrost poziomu ¿ycia. St¹d
pojawia siê poczucie niesta-
bilnoœci. Stopa procentowa
NBP ze wzglêdu na jeszcze

zbyt du¿¹ inflacjê jest sto-
sunkowo wysoka, co na-
stêpnie podra¿a i przyhamo-
wuje kredyty inwestycyjne i
konsumpcyjne. Obserwuje
siê przy tym dalszy wzrost
inflacji, która w 2024 r. jest
prognozowana na 5,1% i ra-
czej z tendencj¹ wzrostow¹.
Trzeba pamiêtaæ, ¿e inflacja
nie tylko os³abia przedsi-
êbiorstwa, ale zuba¿a
spo³eczeñstwo, którego za-
soby pieniê¿ne coraz bar-
dziej trac¹ si³ê nabywcz¹,
oraz ogranicza m³odym zdol-
noœæ inwestycyjn¹, np.

mieszkaniow¹. Poinflacyjne
tempo wzrostu p³ac w fir-
mach wp³ynê³o mocno na
koszty i os³abi³o firmy na ryn-
ku konkurencji. Wielk¹
szans¹ dla polskiej gospo-
darki i aktywnoœci przedsi-
êbiorstw by³yby te zapowia-
dane jeszcze w 2023 r. inwe-
stycje narodowe, takie jak
m.in. CPK, port prze³adunko-
wy w Œwinoujœciu, inwesty-
cje rzeczne i wodne, elek-
trownie atomowe, rozwój
bran¿y lotniczej i obronnej.
Takie inwestycje wywo³uj¹
du¿y efekt kooperacyjny i
przez nie wprowadzany jest
ogromny zastrzyk pieniêdzy
na rynek.

Jak na razie do polskich
przedsiêbiorców wkrada siê
pesymizm... W wielu firmach
zaczê³y siê zwolnienia gru-
powe, niektóre wycofuj¹ siê
z Polski ze wzglêdu na
rosn¹ce koszty, a szczegól-
nie przez dro¿ej¹c¹ energiê.
Czo³owy producent mikro-
procesorów - Intel - wycofuje
siê ze wzglêdu na niepew-
noœæ gospodarcz¹ Polski.
Pamiêtajmy, ¿e gospodarka
to system wzajemnie ze
sob¹ po³¹czonych koopera-
cyjnie podmiotów i wycofy-
wanie siê lub upadek jed-
nych mo¿e spowodowaæ
efekt gospodarczego domi-
na. S¹siedzi z zachodu bêd¹
siê cieszyæ, bo przejm¹ nasz
rynek i taniej¹c¹ si³ê ro-
bocz¹. Wtedy pozostanie
Polsce ju¿ tylko zajêcie pery-
feryjnego miejsca w UE,
œredni i zale¿ny od innych
rozwój oraz zmarginalizowa-
nie gospodarki na d³ugie la-
ta. Rz¹d musi siê wiêc spie-
szyæ z aktywizacj¹ gospo-
darki. Przecie¿ przed nami
jeszcze rewolucja Zielonego
£adu, wymiana Ÿróde³ ener-
gii na tzw. odnawialne, nie-
bawem trzeba bêdzie wymie-
niæ samochód spalinowy na
elektryka i ociepliæ dom. Po-
trzebne na to bêd¹ ogromne
pieni¹dze. Tylko sk¹d je
wzi¹æ? W dodatku ¿yjemy w
warunkach ci¹g³ego wzrostu
cen energii, a UE zapowiada
ETS-2, to znaczy nowe wy-
datki energetyczne zwi¹zane
z dekarbonizacj¹, czyli walka
z CO2.

Konieczne s¹ powa¿ne
zmiany przyspieszaj¹ce roz-
wój gospodarczy Polski. Jak
najprêdzej nale¿y wdro¿yæ w
naszym kraju antykryzysowy
model Keynesa, który po-
ucza, ¿e w przypadku recesji
gospodarczej rz¹dy powinny
wydawaæ pieni¹dze na inwe-
stycje publiczne i programy

spo³eczne, w celu stworze-
nia miejsc pracy i pobudze-
nia gospodarki. W Polsce do
tej teorii Keynesa pasuje po-
lityka du¿ych inwestycji
wy¿ej ju¿ podanych, które
mia³yby moc ko³a zamacho-
wego. Ale tu mamy zastój… I
nie ma siê co dziwiæ, ¿e opo-
zycja wytyka rz¹dowi brak
aktywnoœci inwestycyjnej
sprzyjaj¹cej niemieckiej poli-
tyce. Mamy problem niele-
galnych emigrantów „pod-
rzucanych” do Polski przez
niemieckie s³u¿by…, a to nie
jest uczciwe! Przecie¿ ich
utrzymanie i problemy, które
stwarzaj¹ obci¹¿aj¹ nasz
bud¿et. Myœlê, ¿e powódŸ
mo¿e byæ dodatkowym czyn-
nikiem obci¹¿aj¹cym bud¿et
i wymuszaj¹cym jego nowe-
lizacjê w zale¿noœci od po-
ziomu strat powodziowych
oraz skali koniecznej pomo-
cy, któr¹ wstêpnie szacuje
siê na kilka miliardów euro.
Sytuacjê pieniê¿n¹ Minister-
stwa Finansów komplikuje
spadkowa tendencja
wp³ywów z podatku VAT.
Eksperci podatkowi mówi¹,
¿e powsta³a powa¿na luka w
egzekwowaniu tego podatku.
Mo¿na przypuszczaæ, ¿e
uaktywni³y siê mafie VAT-
owskie. Gospodarka ju¿ nie
idzie tak jak w roku poprzed-
nim, jak zak³adano. Obecnie
rz¹d ma wysoki deficyt finan-
sów, a du¿¹ jego czêœæ prze-
znaczy³ na konieczne wydat-
ki dozbrojenia polskiej armii,
ok. 4% PKB. GroŸna nato-
miast jest zapaœæ w œci¹ga-
niu podatku VAT , a jeszcze
groŸniejsza procedura UE
nadmiernego deficytu. Trze-
ba wzi¹æ tu za przyk³ad
Grecjê, której rozwój Brukse-
la sparali¿owa³a, wprowa-
dzi³a zasadê ogromnych
oszczêdnoœci, a to z kolei
wygenerowa³o tam biedê i
wielkie bezrobocie, szcze-
gólnie ludzi m³odych. Kto
pozna pogr¹¿on¹ w kryzy-
sie Grecjê, W³ochy i Hisz-
paniê, ten bêdzie bardzo
œwiadomie patrzy³ na pro-
blemy gospodarcze i finan-
sowe Polski. Dlatego czy-
taj¹cym ten tekst, a szcze-
gólnie politykom polecam
ksi¹¿kê A s³abi musz¹ ule-
gaæ? Janisa Warufakisa -
by³ego ministra finansów Gre-
cji. Treœæ tej ksi¹¿ki poucza
nas jak bezwzglêdny i egois-
tyczny jest œwiat dla s³abszych
pañstw i oczekuj¹cych pomo-
cy. Politycy, pilnujcie Polski…,
abyœmy nie wpadli w pu³apkê
greckiego zad³u¿enia. 

AUGUSTYN WIERNICKI

W polskiej gospodarce jest dobrze…
To dlaczego zaczyna być źle?
Mimo wielu przeciwnoœci wewnêtrznych, ale przede wszystkim tych zewnêtrznych, szczególnie zwi¹zanych z covidem oraz wojn¹ Rosji z Ukrain¹,
aktywnoœæ polskiej gospodarki, mierzona wskaŸnikiem PKB, w pierwszym pó³roczu 2024 r. jest dobra i prognozuje siê, ¿e w br. gospodarka nasza
wzroœnie o 3,5%. 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsię-
biorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992 r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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W wielu firmach zaczęły się
zwolnienia grupowe, niektóre

wycofują się z Polski ze względu na
rosnące koszty, a szczególnie przez

drożejącą energię
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Akademia im. Jakuba z Para-
dy¿a w Gorzowie Wielkopol-
skim to uczelnia z wieloletni¹
tradycj¹, dbaj¹ca o zapewnienie
studentom optymalnych warun-
ków sprzyjaj¹cych ich rozwojo-
wi. Jednym z elementów oferty
edukacyjnej tej uczelni jest filolo-
gia w zakresie jêzyka angiel-
skiego i niemieckiego. W dzi-
siejszym œwiecie umiejêtnoœæ
pos³ugiwania siê jêzykami obcy-
mi jest bowiem nieodzowna za-
równo w wymiarze zawodo-
wym, jak i w ¿yciu prywatnym.
Akademia doskonale rozumie
te potrzeby, oferuj¹c programy
nauczania, które pozwalaj¹ na
osi¹gniêcie bieg³oœci jêzykowej
na najwy¿szym poziomie oraz
s¹ dopasowane do wspó³czes-
nych wymagañ i potrzeb rynku
pracy. Dziêki temu nasi absol-
wenci s¹ doskonale przygoto-
wani do wykonywania zadañ
równie¿ w miêdzynarodowym
œrodowisku, gdzie skuteczna
komunikacja jest kluczem do
sukcesu.
Czy warto uczyæ siê jêzyka
niemieckiego?

Znajomoœæ jêzyków obcych
jest istotna szczególnie z per-
spektywy pracy zawodowej.
Angielski to lingua franca - jêzyk
miêdzynarodowy, który nieza-
przeczalnie jest u¿yteczny w ko-
munikacji niemal na ca³ym
œwiecie w wielu dziedzinach
¿ycia. Nie zawsze zdajemy so-
bie jednak sprawê z tego, i¿ nie-
miecki jest jêzykiem ojczystym
ok. 100 milionów Europejczy-
ków. Poza tym jêzyk ten jest
nauczany jako obcy w szko³ach
i na uczelniach wszystkich kra-
jów europejskich, tak wiêc bar-

dzo dobrze zna go wielu miesz-
kañców m.in. Holandii, Danii
czy S³owenii. Innymi s³owy, jest
jednym z jêzyków o najszer-
szym zasiêgu u¿ycia w za-
mieszkiwanej przez nas czêœci
œwiata. Zatem znajomoœæ tego
jêzyka znacznie u³atwia na-
wi¹zywanie kontaktów z partne-
rami nie tylko z krajów niemiec-
kojêzycznych, jak np.: Niemcy,
Austria, Szwajcaria czy Liech-
tenstein, ale tak¿e z innych kra-
jów. Nale¿y przy tym podkreœliæ,
i¿ nasz najbli¿szy s¹siad - Re-
publika Federalna Niemiec - jest
zarazem najwiêkszym partne-
rem gospodarczym Polski. Tym
samym, w kontekœcie pracy za-
wodowej, stwarza to szerokie
mo¿liwoœci rozwoju i samoreali-
zacji. 

Niemcy to równie¿ kraj o bo-
gatych walorach turystycznych.
Tylko s¹siaduj¹ca z wojewódz-
twem lubuskim Brandenburgia
urzeka m.in. parkami krajobra-
zowymi, jeziorami czy malowni-
czymi rzekami, a jej g³ówne
miasto - Poczdam - oczarowuje
licznymi zabytkami i miejscami
o bogatej historii, które warto zo-
baczyæ. Nie sposób nie wspom-
nieæ przy tej okazji równie¿ stoli-
cy Niemiec - Berlina - oferuj¹ce-
go m.in. liczne atrakcje i
wydarzenia kulturalne. Aby w
pe³ni czerpaæ z tych zasobów,
warto znaæ jêzyk niemiecki. Ko-
munikowanie siê w innym kraju
w ojczystym jêzyku jego miesz-
kañców ma ponadto jeszcze tê
zaletê, i¿ pozwala nie tylko lepiej
poznaæ ludzi, lecz tak¿e odkry-
waæ nowe perspektywy po-
strzegania przez nich œwiata, a
tak¿e g³êbiej doœwiadczaæ. 

W zwi¹zku z powy¿szym w
ostatnich latach, szczególnie na
pograniczu polsko-niemieckim,
obserwuje siê, i¿ w sferze za-
wodowej coraz czêœciej oprócz
znajomoœci jêzyka angielskie-
go jest po¿¹dana tak¿e znajo-
moœæ jêzyka niemieckiego.
Oba te jêzyki wpisuj¹ siê ewi-
dentnie w zakres kompetencji
otwieraj¹cych drogê do kariery
w miêdzynarodowych firmach i
przedsiêbiorstwach, ro¿nego
rodzaju instytucjach krajowych i
zagranicznych, w tym tak¿e w
obszarze kultury i turystyki czy
te¿ edukacji.
Filologia w zakresie jêzyka
niemieckiego jako oferta edu-
kacyjna Akademii im. Jakuba
z Parady¿a

Akademia im. Jakuba z Para-
dy¿a w Gorzowie Wielkopol-
skim stwarza studentom mo¿li-
woœæ rozwoju jêzykowego
dopasowanego do indywi-
dualnych potrzeb - zgodnie z
poziomem bieg³oœci jêzyko-
wej. Zatem nawet osoby, któ-
re krótko uczy³y siê jêzyka
niemieckiego lub po d³u¿szej
przerwie wymagaj¹ od-
œwie¿enia podstaw tego jêzy-
ka, znajd¹ tu wsparcie i mog¹
liczyæ na efektywny rozwój
w³asnych kompetencji jêzyko-
wych. W trakcie realizacji stu-
diów studenci ucz¹ siê równie¿
drugiego jêzyka obcego, w tym
m.in. angielskiego. 

Programy nauczania jêzyków
obcych s¹ dostosowane do
oczekiwañ rynku pracy. Studen-
ci poznaj¹ nie tylko jêzyk ogól-
ny, ale tak¿e specjalistyczne
s³ownictwo, które jest nie-
zbêdne w ró¿nych dziedzinach,

takich jak np.: biznes, prawo czy
technologie informacyjne. Dzi-
êki temu absolwenci filologii nie-
mieckiej s¹ doskonale przygoto-
wani do pracy w miêdzynarodo-
wym œrodowisku, co znacznie
zwiêksza ich szanse na znale-
zienie atrakcyjnej pracy zarów-
no w kraju, jak i za granic¹. Dla
zapewnienia ró¿norodnoœci w
obrêbie kierunku filologia od
drugiego roku studiów studenci
realizuj¹ wybran¹ przez siebie
specjalizacjê: translatorsk¹ lub
nauczycielsk¹.

Poza zajêciami dydaktyczny-
mi uczelnia oferuje mo¿liwoœæ
uczestniczenia w innych aktyw-
noœciach. Nale¿¹ do nich ró¿ne-
go rodzaju wydarzenia, w tym o
charakterze miêdzynarodo-
wym. 

Form¹ rozwoju jêzykowego,
ale tak¿e zdobywania wiedzy w
zakresie prowadzonych prac
badawczych nad jêzykiem jest
udzia³ naszych studentów m.in.
w wyk³adach otwartych czy te¿
przygotowywane przez studen-
tów seminaria studenckie. Oso-
by, które chcia³yby realizowaæ
swoje pasje badawcze, mog¹
uczestniczyæ w konferencjach
naukowych organizowanych w
ramach dzia³alnoœci kó³ nauko-
wych AJP. 

Po ukoñczeniu studiów pierw-
szego i drugiego stopnia (ma-
gisterskich) na kierunku filologia
w Akademii istnieje mo¿liwoœæ
podjêcia studiów doktoranckich
w zakresie jêzykoznawstwa.
Wspó³praca miêdzynarodo-
wa 

Akademia im. Jakuba z Para-
dy¿a aktywnie wspó³pracuje z
uczelniami i instytucjami w wielu

krajach. Dziêki temu równie¿
studenci maj¹ mo¿liwoœæ
uczestniczenia w programach
wymiany, co pozwala na zdoby-
cie nowej wiedzy i doœwiadczeñ
w ró¿norodnych kontekstach
kulturowych. Nauka poza grani-
cami naszego kraju to równie¿
szansa na doskonalenie jêzyka,
ale tak¿e na rozwiniêcie umiej-
êtnoœci miêkkich, takich jak ko-
munikacja miêdzykulturowa czy
budowanie relacji. Równie¿ stu-
denci filologii mog¹ korzystaæ z
ró¿nych form wspó³pracy mi-
êdzynarodowej z naszymi za-
granicznymi partnerami, reali-
zuj¹c czêœæ studiów w ramach
programu Erasmus+. Studenci
filologii niemieckiej uczestnicz¹
ponadto w wydarzeniach orga-
nizowanych we wspó³pracy z
niemieckimi uczelniami o innym
profilu kszta³cenia, jak np. Tech-
nische Hochschule w Wildau
czy Hochschule für nachhaltige
Entwicklung w Eberswalde, do-
skonal¹c swoj¹ bieg³oœæ jêzy-
kow¹ podczas cyklicznie orga-
nizowanych spotkañ. 
Atmosfera i warunki sprzy-
jaj¹ce nauce

Sukces w nauce jêzyka obce-
go zale¿y w du¿ym stopniu rów-
nie¿ od kadry dydaktycznej. Na
kierunku filologia s¹ zatrudnieni
zarówno profesorowie, dokto-
rzy, jak i wyk³adowcy oraz lekto-
rzy o bogatym doœwiadczeniu
zawodowym. To pasjonaci, któ-
rzy nieustannie doskonal¹ siê i
s¹ zawsze gotowi s³u¿yæ stu-
dentom pomoc¹. Dziêki indywi-
dualnemu podejœciu do ka¿de-
go studenta nauka jêzyka w
AJP jest efektywna i przyjemna.
Realizacja treœci programowych

jest dostosowana do potrzeb
studentów, co ma szczególn¹
wagê w przypadku osób
³¹cz¹cych naukê z prac¹ zawo-
dow¹ lub innymi obowi¹zkami,
st¹d tak¿e oferta studiów zaocz-
nych. Stosowane podczas
zajêæ aktywne formy pracy,
mo¿liwoœæ korzystania z nowo-
czeœnie wyposa¿onych gabine-
tów dydaktycznych oraz z zaso-
bów biblioteki maj¹ ponadto po-
zytywny wp³yw na przebieg
procesu przyswajania jêzyka. 
Zainwestuj w niemiecki -
zyskaj wiêcej ni¿ jêzyk! 

Studia na kierunku filologia w
zakresie jêzyka niemieckiego w
Akademii im. Jakuba z Para-
dy¿a w Gorzowie Wielkopol-
skim to inwestycja w przysz³oœæ,
która zapewni wymierne korzy-
œci na wielu p³aszczyznach.
Dziêki nowoczesnej ofercie pro-
gramowej oraz wykwalifikowa-
nej kadrze dydaktycznej stu-
denci maj¹ mo¿liwoœæ zdobycia
przede wszystkim praktycznych
umiejêtnoœci. Tu nauka staje siê
pasj¹, a zdobyte kompetencje
jêzykowe s¹ kluczem do sukce-
su zarówno w ¿yciu zawodo-
wym, jak i osobistym. Jeœli ma-
rzysz o karierze miêdzynarodo-
wej lub atrakcyjnej pracy na
rynku lokalnym b¹dŸ po prostu
chcesz p³ynnie pos³ugiwaæ siê
jêzykiem niemieckim, aby poz-
nawaæ nowych ludzi i ich kul-
turê, Akademia im. Jakuba z
Parady¿a jest miejscem, które
pomo¿e Ci osi¹gn¹æ te cele.

STUDIUJ Z NAMI, BO WARTO!
PROF. AJP DR HAB. 
RENATA NADOBNIK

KIEROWNIK ZAK³ADU JÊZYKÓW
OBCYCH AJP

Niemiecki szansą na rozwój
Zdob¹dŸ kompetencje w zakresie jêzyka niemieckiego w Akademii im. Jakuba z Parady¿a w Gorzowie Wielkopolskim.
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- Masz za sob¹ bardzo
udany sezon - dwa Pucha-
ry Œwiata, mistrzostwo
Polski, mistrzostwo Euro-
py i mistrzostwo œwiata.
Wygra³eœ w tym roku
wszystko, co mog³eœ wy-
graæ na swoim dystansie
dwustu metrów.

- Kiedy siê dowiedzia³em,
¿e nie jadê na igrzyska olim-
pijskie, nie uwa¿a³em, ¿e ten
sezon bêdzie jakiœ super.
Myœla³em, co bym musia³
osi¹gn¹æ, ¿ebym by³ z sezo-
nu zadowolony. Ale teraz, ju¿
po ostatnich mistrzostwach
œwiata w Uzbekistanie,
uœwiadamiam sobie, ¿e nie-
koniecznie trzeba byæ olim-
pijczykiem, ¿eby byæ dobrym
sportowcem i byæ z siebie
dumnym.
- Zw³aszcza, ¿e wygry-
wa³eœ po kolei wszystko.

- Tak, zdobycie piêciu me-
dali w sezonie na arenie miê-
dzynarodowej to jest na-
prawdê wyczyn i jak siê wy-
grywa centymetry na mecie,
to jest ciê¿ka sprawa, wiele
czynników musi siê zgraæ.
Nikt w historii kajakarstwa te-
go nie dokona³, wiêc tylko
siê cieszyæ i z pozytywn¹
energi¹ pracowaæ dalej.
- Jak oceniasz mistrzo-
stwa œwiata w Uzbeki-
stanie?

- Zawody doœæ specyficz-
ne. Po pierwsze zmiana cza-
su o trzy godziny do przodu,
organizm bardzo to odczu-

wa³. Tu wstajê o 7, tam po-
budka by³a o 4. Zawody za-
czyna³y siê o 9, czyli u nas
jakby by³y o 6. Nie jestem
przyzwyczajony, ¿eby o tak
wczesnej godzinie oddaæ tak
mocny bieg. Dystans dwustu
metrów wymusza wyci¹gniê-
cie z siebie maksimum ener-
gii. Poza tym mieliœmy wy-
po¿yczane ³odzie, wiêc do-
sz³a kwestia dobrego
ustawienia siê w ³ódce.
Pod³ogê, klêcznik, podpórkê
tyln¹ trzeba by³o poustawiaæ
tak, jak mam to w swojej ka-
nadyjce kadrowej czy klubo-
wej. Na biegu eliminacyjnym

nie by³em jeszcze do koñca
dobrze ustawiony w ³odzi i on
nie poszed³ po mojej myœli.
By³em za³amany, bo mia³em
w planach eliminacje wygraæ.
- Szybka zmiana taktyki?
- Musia³em kombinowaæ.

Nawet zadzwoni³em do ¿ony,
¿eby zmierzy³a jeszcze raz
moj¹ ³ódkê, któr¹ na
szczêœcie mia³em w domu.
Okaza³o siê, ¿e by³em sie-
dem centymetrów ustawiony
Ÿle. Zmieni³em to i na pó³fi-
nale czu³em siê du¿o lepiej,
³ódka p³ynê³a du¿o szybciej.
Fina³ by³ ju¿ bardzo szybki i
wygra³em.

- Osiem lat temu przyje-
cha³eœ do Gorzowa z 
ukraiñskiego Chersonia,
¿eby studiowaæ?

- Tak, na pocz¹tku taki by³
cel - przyjechaæ do Polski i
siê rozwijaæ. Cieszê siê, ¿e
trafi³em do Admiry, która od
lat mnie wspiera. Jesteœmy
zgranym teamem. Studia na
gorzowskim AWF-ie daj¹ mi
natomiast mo¿liwoœæ ³¹cze-
nia kariery sportowej z
nauk¹.
- A tê ostatni¹ podobno
ju¿ koñczysz...

- Tak, zosta³o mi kilka
przedmiotów do zaliczenia,

napisaæ pracê i obroniæ siê.
Mam nadziejê, ¿e jest to
kwestia roku, dwóch, nie
d³u¿ej. Czas poka¿e
(œmiech).
- Uczelnia ma swojego
mistrza w d³ugoœci studio-
wania. Wybitnego wioœla-
rza. Jest rekord do pobi-
cia...

- (œmiech) Bo ca³y czas jest
coœ. Obozy, cz³owiek
prze¿ywa. Przed sezonem
startowym jest siê skupio-
nym na sporcie, s¹ emocje,
wiêc ta nauka ci¹gle odcho-
dzi na bok. Maksymalnie jes-
tem wtedy skupiony na so-
bie, na robieniu jak najlep-
szej formy, przygotowaniu
organizmu do wysi³ku. Zali-
czenie przedmiotu si³¹ rze-
czy jest wtedy na drugim pla-
nie. Teraz bêdzie nieco
wiêcej czasu, to siê tym
zajmê...
- Oko³o dziesiêæ miesiêcy
w roku jesteœ poza do-
mem. Da siê nadrobiæ ten
czas, kiedy ju¿ w nim 
jesteœ?

- Mam czteromiesiêczn¹
córeczkê, wiêc aby nie umy-
ka³y wa¿ne chwile stara³em
siê, ¿eby na obozy do
Wa³cza przyje¿d¿a³a do
mnie ¿ona z dzieckiem.
Dobrze, ¿e obozy mieliœmy
w Polsce, by³o wiêc ³atwiej.
Kilka razy w miesi¹cu odwie-
dza³y mnie tam, a teraz jest
ju¿ po sezonie, wiêc bêdê w
domu.

- Jakie masz sportowe
plany na najbli¿szy czas?

- Na tê chwilê ciê¿ko po-
wiedzieæ. Muszê odpocz¹æ.
Ten rok kosztowa³ mnie bar-
dzo du¿o fizycznie i psy-
chicznie. Szykowa³em siê na
igrzyska, nie uda³o siê. Zdro-
wotnie te¿ nie czujê siê naj-
lepiej, zmaga³em siê z pro-
blemami na mistrzostwach
œwiata, muszê siê doprowa-
dziæ do lepszego stanu.
- Siedzimy teraz nad
Wart¹, wieje doœæ mocno.
Tu niemal zawsze wieje.
Do tego du¿e wiry. Gdy siê
trenuje w takich warun-
kach, nic nie jest póŸniej
straszne?

- To zale¿y. Wszystkiego
musi byæ po trochu. Trochê
Warty, trochê spokojnej wo-
dy. W Uzbekistanie mieliœmy
bardzo ciê¿kie warunki,
mocno wia³o i by³a spora bu-
janka. Trening na Warcie
bardzo mi wiêc pomóg³ i w
tamtych warunkach pora-
dzi³em sobie bardzo dobrze.
- Podobno w czasie wol-
nym unikasz wody...

- (œmiech) Unikam p³ywa-
nia na wodzie na czymkol-
wiek, ale lubiê pojechaæ nad
jezioro czy nad morze. Wi-
dok z brzegu jest jednak inny
ni¿ z kanadyjki na wodzie.
Na brzegu zdecydowanie
mo¿na siê zrelaksowaæ i
bezwysi³kowo pobyæ nad
wod¹.
- Dziêkujê za rozmowê.

Trening na Warcie bardzo mi pomógł
Z Alexem Koliadychem, kajakarzem Admiry Gorzów, mistrzem œwiata, rozmawia Maja Szanter

- Trening na Warcie zdecydowanie mi pomógł - zapewnia Alex Koliadych
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Najwiêkszy sukces od-
nios³a Karolina
Kucharczyk, która wywal-
czy³a z³oty medal w skoku w
dal w kategorii T20. W naj-
lepszej próbie uzyska³a 5,82
metra i wyprzedzi³a Brazy-
lijkê Zileide Cassiano da
Silvê (5,76 m) oraz Tur-
czynkê Fatmê Dala Altin
(5,73 m). Dla naszej mistrzy-
ni to ju¿ czwarty medal, w
tym trzeci z³oty na tej impre-
zie. Jest ona mistrzyni¹ pa-
ralimpijsk¹ w skoku w dal z
2012 oraz 2020 i wicemist-
rzyni¹ z 2016 roku. Do tego
jest wielokrotn¹ mistrzyni¹
œwiata i Europy.

Srebrny medal trafi³ z kolei
do Renaty Œliwiñskiej, któ-
ra zajê³a drugie miejsce w
konkursie pchniêcia kul¹ w
klasie F40. Nasza zawod-
niczka w najlepszej próbie
pos³a³a kulê na odleg³oœæ
9.00 m i przegra³a z Holen-
derk¹ Lar¹ Baars o 10 cm.
Trzecie miejsce z wynikiem

8,66 m zajê³a Tunezyjka Ra-
ja Jebali. Przypomnijmy, ¿e
Œliwiñska w Pary¿u broni³a
z³ota wywalczonego trzy lata
temu w Tokio, ale wicemist-
rzostwo to równie¿ wielki
sukces dla tej zawodniczki. 

Jubileuszowy, 800. medal
dla Polski na Letnich i Zimo-
wych Igrzyskach Paralimpij-
skich siêgn¹³ Lech Stol-
tman w konkursie pchniêcia
kul¹ w kategorii F55, czyli
zawodników ze sparali¿owa-
nymi koñczynami dolnymi.
Lekkoatleta Startu Gorzów
wywalczy³ br¹zowy medal i
podtrzyma³ swoj¹
,,br¹zow¹’’ seriê, gdy¿ ju¿
na wczeœniejszych igrzys-
kach w Rio de Janeiro oraz
Tokio plasowa³ siê on na
trzecich miejscach. 39-letni
gorzowianin w najlepszej
swojej próbie pchn¹³ kulê na
odleg³oœæ 11,90 m i przegra³
z rekordzist¹ œwiata, Bu³ga-
rem Ruzhdi Ruzhdi, który
uzyska³ wynik 12,40 oraz z

Serbem Nebosj¹ Duriciem
- 11,98 m.

Br¹zowy medal wywalczy³
te¿ najbardziej utytu³owany

niepe³nosprawny lekkoatleta
w historii Gorzowa Maciej
Lepiato. Chor¹¿y naszej re-
prezentacji w skoku wzwy¿

w klasie T64 pokona³ po-
przeczkê na wysokoœci 203
cm. Zwyciê¿y³ Praveen Ku-
mar z wynikiem 208 cm, a
drugi by³ Derek Loccident z
USA z rezultatem 206 cm. Ra-
zem z Lepiato na  najni¿szym
stopniu podium stan¹³ Temur-
bek Giyazov z Uzbekistanu,
który uzyska³ ten sam wynik
co Polak i mia³ takie same
zrzutki na innych wysoko-
œciach. Dodajmy, ¿e to czwar-
te igrzyska z rzêdu, na których
Maciej Lepiato zdoby³ medal.
Po dwóch z³otach w Londynie
oraz Rio de Janeiro potem
do³o¿y³ dwa br¹zowe medale
w Tokio i Pary¿u. Jest piêcio-
krotnym mistrzem œwiata.

Polacy ostatecznie Igrzys-
ka Paralimpijskie w Pary¿u
zakoñczyli z dorobkiem 23
medali (8 z³otych, 6 srebr-
nych i 9 br¹zowych), zaj-
muj¹c 16. miejsce w klasyfi-
kacji medalowej. 

Z gorzowskich sportowców
na czwartych miejscach

swoje starty zakoñczyli Bar-
tosz Górczak w pchniêciu
kul¹ oraz Faustyna
Kot³owska w rzucie dys-
kiem. Ta ostatnia by³a po-
nadto szósta w konkursie
pchniêcia kul¹. Na siódmym
miejscu igrzyska zakoñczy³
w skoku wzwy¿ £ukasz
Mamczarz. Równie¿ na
siódmej pozycji rywalizacjê
w ³ucznictwie indywidualnie
zakoñczy³a Milena
Olszewska. Natomiast w
mikœcie by³a na ósmym miej-
scu. W rzucie oszczepem
ósmy by³ Marek Wietecki, a
Renata Œliwiñska w rzucie
dyskiem sklasyfikowana zos-
ta³a na dziesi¹tej pozycji. 

Gratulujemy naszym za-
wodnikom osi¹gniêtych wy-
ników podobnie jak ich tre-
nerom - Zbigniewowi Lew-
kowiczowi, Dariuszowi
Niemczynowi, Ryszardowi
Bukañskiemu oraz Bo-
gus³awowi Jusiakowi.

RB

Powrócili z igrzysk z kolejnymi medalami
W tegorocznych Igrzyskach Paralimpijskich w Pary¿u uczestniczy³o dziewiêciu reprezentantów gorzowskiego Startu. Ich bilans startów to cztery
medale i osiem miejsc w czo³owej dziesi¹tce.

Karolina Kucharczyk ze złotym medalem w Paryżu
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- Przywieziony niedawno
z Uzbekistanu z³oty medal
mistrzostw œwiata w jedyn-
ce na 5 tysiêcy metrów to
medal na otarcie ³ez po ig-
rzyskach w Pary¿u?

- Czy ja wiem czy na otar-
cie ³ez? Nie wróci³em z ig-
rzysk z wielkim niedosytem
czy z³oœci¹ na siebie. Niedo-
syt jest, ale wiem, ¿e da³em
z siebie wszystko. Zrobi³em
najlepszy wynik w historii, je-
œli chodzi o jedynkê na tysi¹c
metrów na igrzyskach pol-
skiej reprezentacji. Da³em
serducho. Wystarczy³o to na
szóste miejsce, które przyj-
mujê z dum¹. Liczê na to, ¿e
na przysz³ych igrzyskach w
Los Angeles, je¿eli w nich
wyst¹piê, bêdê walczy³ o
medal olimpijski.
- Gorzowscy kajakarze
przyzwyczaili nas do tego,
¿e od lat przywozili meda-
le. Czu³eœ tê presjê?

- Presja zawsze jest i my
jako sportowcy j¹ sobie na-
rzucamy, bo nie jeŸdzimy tam
na wycieczki, ale walczyæ o
medale, reprezentowaæ swój
kraj najlepiej jak potrafimy,
godnie trzymaæ orze³ka na
piersi, zdobywaj¹ce medale
dla kraju, ale i dla siebie.
- Ale apetyt roœnie w
miarê jedzenia...

- Od 1988 roku przywozimy
medale olimpijskie, sami
przyzwyczailiœmy kibiców do
nich, wiêc ta presja publicz-

na by³a. Teraz tak¿e wszyscy
liczyli, ¿e wrócimy z medala-
mi. Ale taki jest sport. Nie
uda³o siê. Czwarte miejsce
dziewczyn te¿ jest dobrym
wynikiem i nie ma powodu do
linczowania siê. Tak wysz³o.
Presja by³a wiêc i z zewn¹trz,
i od nas samych, ale ona nas
nie zblokowa³a. My wiemy, na
czym polega sport i sobie z
tym radzimy doskonale.
- Potem pojecha³eœ na
mistrzostwa œwiata do
Uzbekistanu. By³y to
pierwsze mistrzostwa w
Azji. Jak je odebra³eœ?

- Oczarowa³ mnie tor swoj¹
nowoczesnoœci¹. Warunki
by³y niekoniecznie sprzy-
jaj¹ce szybkiemu p³ywaniu,
du¿y wiatr, du¿a fala, ale to
przecie¿ nie by³a kwestia or-
ganizacyjna. Sam Uzbeki-
stan jest piêknym krajem.
Na pewno dobrze zapamiê-
tam pierwsze mistrzostwa w
Azji, bo zdoby³em tam z³oty
medal, pierwszy w mojej se-
niorskiej karierze indywi-
dualnie.
- Sezon poolimpijski
bêdzie, jak zwykle to bywa,
luŸniejszy?

- To prawda, ¿e z regu³y se-
zony po igrzyskach s¹
³atwiejsze. Wydaje mi siê
jednak, ¿e mój taki nie
bêdzie. Przed nami mistrzo-
stwa œwiata, trzeba na nie
siê bardzo dobrze przygoto-
waæ, ich ranga nie spada
przecie¿ przez fakt, ¿e odby-
waj¹ siê po igrzyskach.
- Jesteœ sportowcem i
jednoczeœnie studentem
gorzowskiego Zamiejsco-
wego Wydzia³u Kultury Fi-
zycznej. Jak to godzisz?

- £¹czenie sportu profesjo-
nalnego z karier¹ uczelnian¹

nie jest proste. Sport powo-
duje, ¿e nie mogê byæ na
uczelni, a uczelnia wymaga,
¿ebym tam by³. Na szczêœcie
mamy tak¹ mo¿liwoœæ jak in-
dywidualne programy stu-
diów, to bardzo nam poma-
ga. Gorzowski AWF daje nam
wszelkie narzêdzia, ¿ebyœmy
mogli studiowaæ i kontynuo-
waæ karierê sportow¹. Ta
dwutorowoœæ jest bardzo
wa¿na. To, ¿e jestem spor-
towcem, nie powinno mnie
dyskwalifikowaæ jako studenta
w dziedzinie, która mnie naj-
bardziej interesuje, czyli wy-
chowaniu fizycznym. Przy-
sz³oœæ wi¹¿ê ze sportem, a tê
mo¿liwoœæ daj¹ mi studia.
- Jesteœ ju¿ na ich fini-
szu. Teraz czas na mobili-
zacjê?

- Prawda, nie zosta³o mi
wiele. Jestem na magisterce,
promotor jest, temat pracy
jest, zosta³o mi napisanie
pracy i obrona. Plany by³y ta-
kie, ¿eby zakoñczyæ to w tym
roku, ale igrzyska spowodo-
wa³y, ¿e to siê przed³u¿y.
- Jesteœ zawodnikiem go-
rzowskiego AZS AWF, stu-
diujesz w Gorzowie, ale
wyprowadzi³eœ siê w okoli-
ce Krakowa. A ka¿dy chce
Wiktora dla siebie...

- Moje ¿ycie sportowe po-
woduje, ¿e ¿ycie rodzinne
jest na uboczu, ale ¿ycie na
uczelni jest na jeszcze wiêk-
szym uboczu. Je¿eli wracam

ze zgrupowañ, o wiele
chêtniej przyje¿d¿am do do-
mu ni¿ na studia. Spotykamy
siê z wyk³adowcami online,
biorê udzia³ w programie Na-
rodowej Reprezentacji Aka-
demickiej, który jest wielkim
udogodnieniem w studiowa-
niu, bo jako sportowcy nie
zostajemy z tym sami.
Mo¿na to wszystko ³¹czyæ,
choæ nie jest to naj³atwiejsze.
- Mistrz œwiata ma czas
wolny?

- Jest go bardzo ma³o, wiêc
kiedy ju¿ jest, spêdzam go
po prostu z ¿on¹. Na zgrupo-
waniach jestem trzysta dni w
roku, wiecznie na walizkach.
£apiê siê na myœli, ¿e bardziej
znam tê swoj¹ ,,kanadyjkê” ni¿
w³asn¹ ¿onê (œmiech). Z jed-
nej strony to jest przera¿aj¹ce,
ale taka jest prawda. Dlatego
ka¿d¹ woln¹ chwilê chcê
spêdzaæ z rodzin¹.
- Na wodzie?
- Aktywnie i na sportowo.

¯ona bardzo lubi jeŸdziæ na
kolarce, tak¿e wyje¿d¿amy w
trasy na szosówkach i robi-
my po 80-100 kilometrów. To
nie jest takie ³atwe, bo tereny
pod Krakowem s¹ rzadko
p³askie (œmiech), troszkê z
górki, ale g³ównie pod górkê.
Jesteœmy te¿ w trakcie budo-
wy domu, wiêc czas nam mi-
ja na pilnowaniu budowy i pi-
ciu kawy. Na ten moment na
tym siê skupiam.
- Dziêkujê za rozmowê.

Bardziej znam swoją kanadyjkę
niż własną żonę
Z Wiktorem G³azunowem, kajakarzem AZS AWF Gorzów, olimpijczykiem, mistrzem œwiata, rozmawia Maja Szanter

- Presja zawsze jest i my jako sportowcy ją sobie narzucamy - mówi Wiktor Głazunow
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Wychowanek Stali Go-
rzów, od dwóch sezonów
je¿d¿¹cy w Motorze Lublin,
pi¹ty z³oty medal w tych roz-
grywkach zapewni³ sobie
ju¿ podczas przedostatniej
rundy Grand Prix w duñskim
Vojens. W tym samym, w
którym móg³ zdobyæ mist-
rzostwo równie¿ przed ro-
kiem, ale wtedy zosta³…
zdyskwalifikowany i nie
wzi¹³ udzia³u w zawodach, a
swoj¹ wy¿szoœæ nad rywala-

mi móg³ wykazaæ dopiero w
Toruniu, gdzie wygra³ i ode-
bra³ nale¿ny mu z³oty
kr¹¿ek. W tym roku w Toru-
niu tak¿e wygra³ i zosta³ na-
grodzony tym najwiêkszym
sportowym trofeum, ale
jad¹c ju¿ do tego miasta by³
spokojny, bo œwiêtowaæ za-
cz¹³ du¿o wczeœniej.

Wygrywaj¹c tegoroczne
indywidualne mistrzostwa
œwiata Bartosz Zmarzlik do-
kona³ jeszcze jednego wy-

czynu, którego nie uda³o mu
siê dokonaæ w 2021 roku.
To wówczas wszyscy spo-
dziewali siê, ¿e zostanie
drugim w historii ¿u¿lowcem
z dorobkiem trzech tytu³ów
IMŒ z rzêdu. Pierwszym i
jedynym przez 54 lata by³
Ivan Mauger, który wygry-
wa³ w latach 1968-1970.
Zmarzlikowi na drodze do
wyrównania wyczynu Nowo-
zelandczyka stan¹³ przed
trzema laty Artiom £aguta,

który po szaleñczej walce
pokona³ Polaka na finiszu.
Ale drugie podejœcie oka-
za³o siê ju¿ byæ skuteczne i
Zmarzlik wygrywaj¹c w la-
tach 2022-24 dorówna³
Maugerowi.

Z kolei w klasyfikacji
wszech czasów Polak
awansowa³ na czwarte
miejsce. Przed nim s¹ ju¿
tylko najwiêksze legendy te-
go sportu. Tony Rickar-
dsson i Ivan Mauger, którzy

zdobywali po szeœæ mist-
rzowskich tytu³ów i Ove
Fundin maj¹cy piêæ. Szwed
wyprzedza naszego ¿u¿low-
ca wiêksz¹ liczb¹ srebrnych
medali. Ma ich trzy, Zmar-
zlik dwa. Kwesti¹ jednak
czasu pozostaje, kiedy wy-
chowanek trenera Bo-
gus³awa Nowaka przebije
wszystkich, bo nadal startu-
je i jest w genialnej corocz-
nie formie. 

ROBERT BOROWY

Piąte mistrzostwo wychowanka Stali Gorzów
Jeszcze przed zakoñczeniem tegorocznej rywalizacji o indywidualne mistrzostwo œwiata na ¿u¿lu wiedzieliœmy, ¿e na najwy¿szym stopniu podium stanie Bartosz Zmarzlik.

Bartosz Zmarzlik ze swoim
piątym medalem
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